


Pub l ica ţ ia  o f ic ia lă  a 
B ise r ic i i  Creşt ine Advent is te  
de Ziua a Şaptea din România

Apare lunar, sub coordonarea  
Com itetului Uniunii

Redactor: Adrian Bocăneanu

Consultanţi: Aron M oldovan, loan 
Câmpian-Tătar, Sabinei Bancu, Ion 
Buciuman, Teodor Huţanu, Emilian 
Niculescu, Teofil Petre, losif Suciu

C o la b o ra to r i sp e c ia l i :  Luc ian  
Cristescu, Viorel Dima, Lazăr Forray, 
dr. Gily lonescu, Gheorghe Modoran 
S e cre ta r de redac ţie :
Mihai Ghioaldă 
Grafica: Daniel Munteanu 
Tehnoredactare: George Toncu 
Corectură: Lori Gheorghiţă

ADRESA REDACŢIEI:
Curierul Adventist, str. Labirint 116, 
74124 Bucureşti, Oficiul poştal 20, tel. 
323 48 95.

CĂTRE CITITORI:
Pagina pentru scrisori este un spaţiu de 

dialog în care să puteţi comunica sugestii, 
reacţii la articolele publicate, preferinţe 
pentru anumite subiecte sau abordarea 
unor probleme pe care le socotiţi 
importante. Ne cerem scuze dacă, din 
motive de spaţiu, vom reformula unele 
scrisori mai lungi.

De asemenea, p rim im  cu plăcere 
manuscrise nesolicitate. Sunt bine venite 
informaţii şi iniţiative din viata 
comunităţilor. Apreciem articole care 
tratează aspecte legate de experienţa 
personală şi puncte de vedere asupra 
problemelor majore care ne confruntă.

Imprimată la Tipografia Via 
$i Sănătate. Adresa: str. V. 
Branişte nr. 29, tel. 323 48

ăcătfr&ctC coste &e fio-cdied^te d-c

aţuttea& că deci oeAii adufrna „ TQCiett 

Cui 'Dccmvtefeot, cane r id ic ă  fcăca 

C um ii‘‘ ('Joatt î  ,2 *? ); p ru t fcnivine, de dc6i**t6ă 

~7eama Cui e fcne&cAim&ată u t 6ucurtie, îndoieli*, 

u t ctădejăe. S e  d ă  fie  ^ a ţă  recunodtinţă. 'In im a  

de p la tn ă  e d^cviâm ată. 'U n  v a l de iulkne inunda  

dubletul. “ityridtod edte in  e l ca oui ijo w i de afa. 

carte ţâ&neate ut v ia ţa  vednică. @ ând *}C vede** 

'Iduâ, Om a l dunenii, o&i&nuit cu dufieninţa, Cuaiâ 

da dalveye ce ena fiien d u t, didftneţotft, &atj4C(vu 

Cuat u t noa,, a lu n y a t d in  cetate feâaa Ş i-a  încAeo. 

m i&iunea, cănd p liv im  Ca SC u t CfaetdemaH* 

a&udănd cu p icătu rii de dănye, d i fiie cruce, murin< 

u t ayanie — când *)C vedem acedtea, eut nu nta  

pnetinde d ă £ie recunodcut. p riv in d  Ca *)du&. ne 

vo*tt tu d in a  de to cea la  uaaătna. de Cetar^ia -u 

ey&i&mul nadtntc. *V<ym £ i wUode dă £uh <yiice dau 

n im ic, 0 4 a  în c â t d ă  putem  derwi fie  *D<x*Knul d in  

in im ă . 'V ie vom 6ucuna atun ci dă p u rtăm  cruţ 

u t ctrutta Cui *)dud,, d ă  îndunăm  încencările, <%cc 

dau fiert&ecuţia pentru  'Hum ele *d u i cei dcumfi

Hristos, Lumina lumii, ed. 1997, pag.

ISSN 1220  -  6725 

AnuILXXVI n r.2

FEBR U ARIE  - 1999



e d i t o r i a l - e d i t o r i a l - e d i t o r i a  l - e d i t o r ia l

A dr ian  B o c ăn e an u

F
idelitatea faţă de Dumnezeu înseamnă şi fidelitate 

faţă de om ” , scrie Ellen W hite (Education , pag.

77). Nu cred că subiectul credincioşiei faţă de 

Dumnezeu lipseşte din repertoriul predicilor şi învăţătu

rilor noastre. Am  totuşi impresia că ideea fidelităţii faţă 

de om  -  indivizi şi grupări -  nu este bine văzută între 

noi, ci considerată ca fiind opusă loialităţii faţă de 

Dumnezeu. Şi totuşi, nu putem parcurge viaţa fără să 

arătăm loialitate faţă de anumite persoane sau grupări de 

persoane. O bună parte din această investiţie de loialitate 
nu îşi are izvorul în raţiune, mai ales în raţiunea sfinţită, 

şi este instinctivă, imatură, iar uneori superficială şi 

interesată. în  asemenea cazuri, fidelitatea faţă de om  este 

contrară fidelităţii faţă de Dumnezeu.

Fidelitate superficiala
V-aţi dat seama vreodată că, în clipa în care urcăm în 

maşina condusă de cineva, devenim apărătorii acelui şo
fer în conflictele, reale sau imaginare, cu alţi participanţi 
la trafic? Poate că nici nu îl cunoaştem pe şofer, unii din
tre noi nu suntem familiarizaţi cu regulile de circulaţie 
sau nu suntem deloc atenţi la ce se întâmplă - totuşi 
aproape întotdeauna luăm partea omului nostru; ceilalţi 
sunt, desigur, cei care merg prea încet sau prea repede, 
conduc neglijent, fac greşeli stupide - un adevărat pericol 
pentru trafic. Tot aşa, fără să stăm prea mult pe gânduri, 
luăm partea colectivităţii din care facem parte, împotriva 
tuturor celorlalte: clasa mea, şcoala mea, echipa mea, ate
lierul sau biroul meu, oraşul meu, ţara mea, au dreptate din 
capul locului. Nevoia de apartenenţă, de identificare cu 
un grup mai mare şi mai prestigios, ne face să nu folosim 
raţiunea şi discernământul. Luptăm pentru cauze pe care 
nu le cunoaştem şi care nu corespund orientării noastre 
morale. Reversul este că, uneori, după ce am apărat fără 
discernământ grupul cu care ne identificăm, ne întoarcem 
împotriva lui cu aceeaşi pornire oarbă.

O loialitate de acest fel faţă de biserica în care Dumne
zeu ne-a condus nu are valoare. La fel nu are valoare fide
litatea firească faţă de vreun segment al bisericii -  clasa 
mea de Şcoală de Sabat, grupa mea de exploratori, corul 
(în competiţie cu orchestra), comunitatea m ea (mai bună 
decât celelalte din oraş sau din district), conferinţa mea, 
uniunea mea (mai „adventistă” decât toate celelalte). Nu 
este totuna să fii recunoscător faţă de Dumnezeu pentru 
lumină, să o preţuieşti atât de mult încât să studiezi cu 
interes şi pasiune Scriptura, doctrina şi istoria bisericii, să 
rămâi mereu deschis faţă de călăuzirea lui Dumnezeu sau 
să te aşezi, satisfăcut, pe scaunul „bisericii adevărate” ,

încetând cercetarea, efortul de înţelegere şi aprofundare, 
lă-sând totul în seama altora. Cred că laodiceanismul nu 
se referă numai la mulţumirea de sine, ci şi la simţământul 
de siguranţă şi superioritate denominaţională. Intr-o co 
lectivitate bogată, care nu duce „lipsă de nici un fel de 
dar în aşteptarea arătării Domnului nostru Isus Hristos”, 
poţi totuşi să fii „ticălos, nenorocit, sărac, orb şi gol” şi să 
„nu ştii” (1 Cor. 1,7; Apoc. 3,17).

Fidelitate matura
Fără îndoială că Dumnezeu aşteaptă din partea noas

tră credincioşie faţă de biserica Sa. Ce fel de credincioşie 
trebuie să fie aceasta?

1. Fidelitate bazată p e  ascultarea suprem ă fa ţă  de 
Dumnezeu. Exemplul creştinilor din Berea spune totul în 
această privinţă: „Iudeii aceştia aveau o inimă mai aleasă 
decât cei din Tesalonic. Au primit Cuvântul cu toată râv
na şi cercetau Scripturile în fiecare zi, ca să vadă dacă ce 
li se spunea este aşa” (Fapte 17,11). Această dorinţă de 
cunoaştere şi de ascultare faţă de Dumnezeu este cel mai 
de preţ capital al bisericii şi el trebuie protejat cu multă 
atenţie. Când credincioşia faţă de Cuvântul lui Dum ne
zeu este înlocuită de ascultarea de învăţăturile bisericii, 
începe declinul spiritual. Pericolul nu este, aşa cum ar 
putea gândi cineva, ca biserica să adopte învăţături gre
şite pe care membrii care nu studiază pentru ei înşişi le-ar 
putea accepta fără discernământ. Pericolul este ca accep
tarea superficială, fără efort, fără o luptă spirituală perso
nală, să fie lipsită de temeinicie în faţa încercării şi de 
putere pentru transformarea caracterului, chiar dacă este 
vorba de adevăr.

2. Fidelitate născută din libertate. Am citit cândva 
despre o biserică din America, în care calitatea de m em
bru se acordă pentru cinci ani. Apoi, dacă cineva doreşte 
să continue ca membru al acelei biserici, el îşi reînnoieşte 
angajamentul. Dacă nu, calitatea de membru se radiază 
automat, fără să fie nevoie de acţiuni disciplinare. Desi
gur că o asemenea procedură nu reflectă o teologie corec
tă a bisericii, dar cred că avem ceva de învăţat -  numai în 
libertate există loialitate adevărată.

3. F idelitate orientată spre misiune. în acelaşi fel în 
care Domnul Hristos a venit pe păm ânt în vederea unei 
misiuni, „să m ântuiască ce era pierdut” (Mat. 18,11), El a 
instituit biserica în vederea unei misiuni, care este conti
nuarea misiunii pentru care El însuşi a coborât din cer.

O fidelitate de o asemenea calitate ne ridică deasupra 
nem ulţum irilor mărunte şi micimii de caracter, dar 
pretinde din partea noastră un angajament com plet al 
raţiunii, al sentimentelor şi al acţiunii.
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„Mama Maria"
Da, în sfârşit, arată şi C urierul 

Adventist ca o revistă. Nu ştiu cât de 

mare a fost efortul financiar şi de altă 
natură, pentru îm bunătăţirea lui, dar 

bine, chiar mai târziu, că s-a ajuns la 

concluzia că merită să se investească 

şi pentru aspectul lui exterior, că jalnic 

mai arăta. Şi să nu spună nimeni că 

num ai „ c e “ sc r ie  co n tează , şi nu 
„cum“, adică aspectul grafic. Sau că 

neglijenţa de a fi „îmbrăcat" mai bine 
nu a avut repercusiuni serioase asupra 
tirajului şi, deci, asupra celor care (nu) 

îl citesc.

Multe articole mi se par intere

sante, unele de valoare excepţională. 
M ă refer în mod deosebit la „Mama 

M aria“. Dacă am avea o conştiinţă 

trează, acest articol ar trebui să ne 
umple de ruşine, în ciuda planurilor 

şi programelor m ăreţe ce se înfăptu
iesc azi, dar care îl neliniştesc prea 
puţin pe Satana, atâta timp cât a 

strecurat în  ele ceva din triumfalis- 

mul de la care ar trebui să fim foarte 

reţinuţi chiar şi după un seceriş îm 

belşugat, dacă, într-adevăr, strângem 
cu şi pentru Domnul.

Slavă lui Dumnezeu pentru „zilieri“ 
şi „ocnaşi" ca „mama M aria“ şi „nea 
Sandu", pe care dragostea de D um 

nezeu i-a constrâns la o astfel de lu

crare! Am şi acum, din timpul acela, 
cartea Patriarhi şi profeţi, pe care 

am dat 250 lei, şi altele dactilografi

ate, pe care le luam „din zbor", fără 

să m ă gândesc dacă-mi mai rămân 
bani şi pentru mâncare. Acum stau 
nevândute cărţi de o inestimabilă 
valoare, precum Tragedia veacurilor, 

pe care cine o apuca, atunci, se putea 
considera fericit.

Ce nu mi-a plăcut în acest num ăr a 
fost „După ce aţi închis revista.. .“ Este 

mai bine să ne laude alţii, nu noi. Şi, 
dacă nici alţii n -o  fac, nu-i nic i o 

nenorocire, căci Dumnezeu, care vede 

în ascuns, va lăuda şi va răsplăti „în 

________________ ^ ________________

ziua a c e e a '.

Fiţi siguri că reclama nu va ajuta 

ca revista să se vândă; dar, dacă se va 
adeveri că nu o veţi realiza „fascinant",
v-aţi făcut un deserviciu. Să nu uităm 

că depindem de Duhul lui Dumnezeu, 

care să ne călăuzească, dacă vrem să-I 

fim plăcuţi Lui.
Ilarian  Popa, Pcilazu Mic, 

Constanţa

Curierul Adventist devine din zi 
în zi mai plăcut, mai frumos, dar şi 
important. Citind aceste întâmplări şi 

necazuri ale „mamei Maria", ele m-au 

impresionat mult, gândindu-mă la 
faptul că Dumnezeu m-a ocrotit. Deşi 

până acum nu cunoşteam sursa din 

care venea această literatură, eram şi 
eu implicat în răspândirea ei. Chiar am 
împrumutat autoturismul meu unui 

tânăr care transporta cărţi în partea 
Arderalului. în vreo două rânduri, mi 

s-a făcut control în maşină, dar nu s-a 

găsit nici o broşură sau lecţiune. 

Transporturile erau efectuate cu mare 

grijă.
Dar ce au făcut „mama M aria" şi 

soţul dânsei merită toată stima. Le 
mulţumesc în Numele Domnului. Ei 
au fost valdenzii zilelor noastre. Dar, 
mai presus de toate, m-a uim it gestul 

bun pe care l-a făcut, de a-şi dona 

casa bisericii noastre, de a vinde şi a 
da în lucrare o parte din banii pe care 

i-a luat din vânzarea celeilalte case. 
Acest lucru va fi o mărturie pentru 

noi, în ziua judecăţii, când Domnul 

ne va întreba ce am făcut pentru El.
Facă Domnul ca acest articol atât 

de preţios, despre „mama Maria", să 
trezească în noi toţi un spirit de 

dărnicie pentru sprijinirea lucrării 
Sale. Astăzi, când zilele sunt 
numărate, când Domnul Isus stă să 

vină, articolul este un apel călduros, 
adresat tuturor celor care iubesc 

venirea Sa.
N icu  Stănoiu, 

Hanovra, Germ ania
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Aron Moldovan

U
neori, modul în care scriitorii 
Bibliei îşi exprimă ideile pare 
ciudat. Unul dintre cazurile de 

acest fel este $i textul din Eclesiastul 
7,16: „Nu fi prea neprihănit şi nu te 
arăta prea înţelept: pentru ce să te pierzi 
singur?” Poate oare cineva să fie „prea 
neprihănit”? N-a spus Mântuitorul că 
„dacă neprihănirea voastră nu va în 
trece neprihănirea cărturarilor şi a Fa
riseilor, cu nici un chip nu veţi intra în 
îm părăţia cerurilor”? Şi nu sunt oare 
propriile Sale cuvinte: „Voi fiţi dar 
desăvârşiţi, după cum şi Tatăl vostru 
cel ceresc este desăvârşit” (Mat. 5,20. 
48)? Rezultă de aici că nimeni nu 
poate dezvolta o neprihănire care să 
depăşească aşteptările lui Dumnezeu. 
Ţinta de atins este o tot mai mare 
asemănare în caracter cu Părintele 
ceresc. Nimeni nu poate depăşi 
această ţintă.

îndemnul de a nu fi prea neprihă
nit este un îndemn la modestie şi 
echilibru. Un creştin adevărat nu va 
căuta niciodată să pară mai mult de
cât este în realitate şi nu va alege ex
tremele. Sfatul: „nu te abate nici la 
dreapta, nici la stânga  şi fereşte-te 
de rău” (Prov. 4,27) este unul dintre 
cele mai valoroase sfaturi biblice şi 
deseori repetat. Moise l-a pus în  faţa 
poporului Israel, înainte de intrarea 
în Canaan. „Luaţi seama, dar, să fa
ceţi aşa cum v-a poruncit Domnul, 
Dumnezeul vostru; să nu vă abateţi 
de la cele ce a poruncit El nici la 
dreapta, nici la stânga” (Deut. 5,32). 
Când a prezentat legea pe care trebu
ia să o reispecte regele lui Israel,
Moise a motivat-o astfel: „Pentru ca 
inima lui să nu se înalţe mai pe sus 
de fraţii lui, şi să nu se abată de la 
poruncile acestea nici la dreapta, nici 
la stânga” (Deut. 17,20). Acelaşi băr
bat inspirat a arătat că împlinirea fă
găduinţelor lui Dumnezeu este con
diţionată de o viaţă religioasă echili
brată, când a spus: „Domnul te va fa
ce să fii cap, nu coadă; totdeauna vei 
fi sus, şi niciodată nu vei fi jos, dacă 
vei asculta de poruncile Domnului, 
Dumnezeului tău, pe care ţi le dau

----------- ------------------ m

astăzi, dacă le vei păzi şi le vei îm 
plini şi nu te vei abate nici la dreap
ta, nici la stânga de la toate porunci
le pe care vi le dau astăz i.. .” (Deut.
28,13.14). Acelaşi sfat l-a inclus Dom
nul în instrucţiunile pe care i le-a dat 
lui Iosua, succesorul lui Moise: „în- 
tăreşte-te numai şi îmbărbătează-te, 
lucrând cu credincioşie după toată 
legea pe care ţi-a dat-o robul Meu 
Moise; nu te abate de la ea nici la 
dreapta, nici la stânga, ca să izbuteşti 
în tot ce vei face” (Ios. 1,7). Aşadar, 
sfatul merită să fie luat în seamă. R e
petarea lui frecventă ne arată cât de 
preocupat este Dumnezeu să formeze 
oameni echilibraţi, persoane care să 
ţină seama de întregul adevăr desco
perit dintr-un anumit domeniu, adepţi 
ai căii de mijloc, care refuză atât fana
tismul, cât şi indiferentismul religios.

Lui Dum nezeu nu-I plac nici cei 
zgârciţi, nici cei risipitori; nici con
servatorii iraţionali, nici liberalii 
iresponsabili; nici cei care cultivă 
complexul de inferioritate, nici cei 
care au o părere prea înaltă despre ei 
înşişi (vezi Rom. 12,3); nici dictatorii, 
nici anarhiştii; nici legaliştii, nici ne
glijenţii; nici cei impertinenţi, nici 
cei laşi; nici cei care „n-au trebuinţă 
de doftor”, nici cei care lasă totul pe 
seama Lui; nici entuziaştii care nu 
ştiu pe ce lume trăiesc, nici raţiona
liştii reci şi imperturbabili. Nici pesi
miştii incurabili, nici optimiştii iraţi
onali nu pot aduce o contribuţie sub
stanţială la prom ovarea cauzei lui 
Dumnezeu. El are nevoie de oameni 
care să ţină seama de întreaga realita
te şi să gândească global, să fie atât 
raţionali, cât şi sensibili, atât prag
matici, cât şi principiali, în stare să 
vadă atât „pădurea” , cât şi „copacii” , 
atât trecutul, cât şi prezentul, atât 
binele, cât şi răul.

Dar unde sunt aceşti oameni ? 
Când va dispune Dumnezeu de un 
număr suficient de astfel de persoa
ne, prin care să-Şi încheie lucrarea de 
mântuire şi de avertizare a lumii? 
Mărturisesc că, deşi aş dori foarte 
mult să o pot face, nu îndrăznesc să
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mă număr printre asemenea aleşi. 
Totuşi, nu cred că Marele Maestru nu 
poate face nimic prin noi pentru că 
nu suntem perfect echilibraţi. 
Dumnezeu Se poate folosi într-o 
anumită măsură şi de oameni care, 
deşi nu gândesc exact la fel şi uneori 
acţionează în mod oarecum diferit, 
îşi compensează reciproc lipsurile.

Ei sunt folosiţi de Dumnezeu 
pentru îm plinirea planurilor Sale. El 
poate folosi, îm preună sau separat, 
pe Pavel şi pe Bamaba, poate asocia 
pe Luther cu Melanchton, poate pu
ne alături Epistola către Romani cu 
Epistola lui Iacov, pentru ca atât cre
dinţa, cât şi faptele să-şi găsească lo
cul potrivit în doctrina creştină. Dom
nul să fie lăudat pentru că foloseşte 
ce are la îndem ână şi oameni im per
fecţi pentru a-Şi realiza planurile, 
punând com oara Sa de valoare ines
timabilă în vase de lut.

Totuşi, defectele noastre ereditare 
sau dobândite pe parcursul vieţii, din 
vina noastră sau a altora, nu trebuie 
considerate ca o fatalitate. Experien
ţa de viaţă şi temperamentul îşi vor 
pune, fără îndoială, amprenta asupra 
lucrării noastre, dar libertatea de ale
gere şi puterea voinţei, exercitate în 
mod corect şi unite cu voinţa lui 
Dumnezeu, pot aduce schimbări ne
bănuite în viaţa noastră. Dumnezeu 
doreşte să înaintăm continuu spre 
starea de maturitate, de echilibru 
perfect, în care extremele sunt evi
tate, iar realismul şi speranţa se 
conjugă armonios.

Nimic nu este bun dacă este 
„prea”. „Prea  neprihănit” înseamnă 
fanatic, prea  curajos înseamnă im 
prudent, prea  îndrăzneţ înseamnă 
impertinent, prea  amabil înseamnă 
laş sau ipocrit, prea  optimist înseam 
nă nerealist, prea  principial înseam
nă încăpăţânat, prea  încrezut înseam
nă îngâmfat, prea  bun înseam nă ne
disciplinat, prea  iubitor înseamnă 
sentimental, prea  corect înseamnă 
legalist, prea  autoritar înseamnă 
dictator, prea  independent înseamnă 
disident etc.

Aşadar, „nu fi prea neprihănit” -  
nu fi fanatic şi nu căuta să pari ceea 
ce nu eşti dar „caută să fii evlavi
os” , căci „evlavia este folositoare în 
orice privinţă, întrucât ea are făgă
duinţa vieţii de acum şi a celei vii
toare” (1 Tim. 4,7.8).

A ron M oldovan este 

secretarul Uniunii.

►



P
ornografie, crimă, homo
sexualitate... şi multe altele; 
însă mă opresc aici pentru că 

hârtia suportă orice, dar nu suportaţi 
dv., nu suport eu... Totalul „inven
ţiilor” imoralităţii atinge o cifră im
portantă şi în continuă creştere. 
Această sete de „cunoaştere” fără 
limită este un drog în care se pare că 
s-a convertit toată energia mulţimii 
acestui sfârşit de mileniu.

Şi totuşi, nu demult, Liviu 
Rebreanu, după ce descrisese drama 
în stil orăşenesc a eroului său Ion, 
concluziona că, până atunci, încă nu 
se auzise de aşa ceva într-un sat 
ardelenesc. Citind despre acele 
vremuri „naive”, nu pot să nu mă 
întreb ce este cu noi acum.

Mi-amintesc de femeile în vârstă 
ale satului meu care, atunci când 
auzeau scârţâitul porţii anunţând că 
bărbaţii lor se-ntorceau acasă, se 
înveleau cu năframa ca semn de 
respect şi cinste. Nu vreau să pole
mizez aici despre necesitatea eman
cipării femeii şi despre aspectele 
pozitive ale acestei iniţiative, ci doar 
să confrunt realitatea bunicilor mei 
cu aceea a generaţiei mele, care 
votează azi pentru pornografie, 
cluburi de noapte, homosexuali
tate... Şi ne desparte doar o 
generaţie! Ce s-a schimbat a fost 
rapid, precis, complet şi ireversibil.

Istoria demonstrează că aproape 
tot ceea ce iniţial a fo s t de 
neconceput, de neacceptat, ce ar f i  
stârnit oprobiul întregii societăţi, a 
devenit pe parcurs o componentă a 
gândirii, apoi o realitate iniţial 
ciudată, dar, în final, acceptată şi 
declarată norm ală.'

Cum a fost posibil? Conspiraţia 
care a angajat forţele imense ce au 
plămădit moralitatea (sau imoralita
tea) noastră prezentă trebuie să

urmeze un proiect magnific, a cărui 
descoperire rivalizează cu cele mai 
fascinante intrigi din istoria omeni
rii. Deşi uimitor de complexă în efec
tele sale, genialitatea acestei strategii 
este demonstrată de schema sa de 
acţiune extrem de simplă. Această 
simplitate îi oferă şi garanţia unei 
acţiuni sub camuflaj, deoarece pen
tru mulţi pare aproape imposibil ca 
efecte atât de mari să aibă la bază 
cauze atât de comune. Articolul de 
faţă este doar o provocare la descifra
rea principiilor de funcţionare ale 
acestei opere nefaste.

Sistemul organic ai 
adevărului (lacov 2,10)

Enunţarea celor zece precepte ale 
moralităţii um ane la Sinai dem on

strează faptul că Adevărul se exprimă 

şi funcţionează în sistem, şi nu în 
singularitate. Lucrul în  sistem are 

două caracteristici:
a. integralitate -  oferind o valoa

re maximă tuturor componentelor 
sale;

b. interacţiune -  creând valori 
noi prin acţiunea reciprocă a porun
cilor divine între ele.

a. Integralitate. „Căci cine 
păzeşte toată Legea şi greşeşte într-o 
singură poruncă se face vinovat de 
toate” (lacov 2,10). Porunca „să nu 
minţi” îl va ucide pe omul care îşi 
propune să respecte doar această 
poruncă. Pentru hoţ, ucigaş, adulter 
etc., minciuna este vitală. E necesar 
ca toate celelalte porunci (adevărul 
faţă de proprietate, viaţă sau dragoste 
etc.) să fie respectate, pentru ca 
interzicerea minciunii (adevărul faţă 
de cuvânt) să poată avea efect. La fel 
se întâmplă cu fiecare dintre cele 
zece porunci în relaţia lor cu 
celelalte.

__________________________

Ellen White confirmă gândul 
acesta atunci când compară Adevă
rul cu un lanţ format din verigi unite 
cu grijă una de alta.2 Ea sugerează 
imaginea funcţionării în sistem, 
atunci când afirmă că lanţul astfel 
obţinut nu e mai tare decât cea mai 
slabă dintre verigile (principiile) 
lui.

b. Interacţiune. Pentru a ilustra 
această caracteristică, să ne imagi
năm un incendiu împotriva căruia se 
acţionează concentric cu jeturi de 
stingere. In acelaşi fel, cumularea 
forţelor particulare ale principiilor 
divine este singurul cadru care poate 
produce declanşarea fo rţe i complete 
a Adevărului. Lipsa vreunui princi
piu sau com prom iterea lui dim inu
ează, nu aritm etic, ci geometric, 
adevărul pe care-1 susţinem.

Spre exemplu, redescoperirea 
importanţei Sanctuarului, a 
Sabatului sau a Spiritului Profetic 
oferă noi semnificaţii vechilor virtuţi 
creştine (dragostea, dreptatea ş. a.) şi 
aplicării lor în domeniul aşa-zis 
secundar al comportamentului, 
vocabularului sau vestimentaţiei...3 
Astfel, dragostea este înţeleasă în cu 
totul alte dimensiuni de creştinul 
care trăieşte recunoscând judecata  
de cercetare şi închinarea sabatică, 
spre deosebire de protestantism ul 
modern a cărui dragoste este lipsită 
de responsabilitatea escatologică.

In acest fel, adventismul consti
tuie o provocare pentru întregul 
creştinism. Nu doar pentru că readu

ce principii neglijate în sistemul 
moralei creştine, ci şi pentru că 
apariţia acestora modifică, în 
esenţă, preceptele care deja operau 
în creştinismul tradiţional.

D octrina creştină acţionează 
deci ca un organism al Adevărului. 
Acest organism  devine eficient
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doar prin relaţiile ce se stabilesc 
între poruncile divine care-1 
alcătuiesc.

Dificultăţi în acceptarea 
Adevărului ca sistem

Aparent, teoria enunţată mai 
sus este general acceptată şi nu 
aduce nim ic nou. D ificultăţile  
încep însă în mom entul practicării 
acestui concept. F iind preocupaţi 
de moralitatea personală, ne 
im punem  corectarea deficienţelor 
noastre în ordinea gravităţii lor. 
Urgenţa priorităţilor ne obligă să 
scuzăm „micile noastre nerezolvări”, 
până când vom pune la punct 
„marile noastre păcate” . Consecinţa 
este faptul că ajungem să tolerăm o 
viaţă duplicitară, prin aparenţa 
marilor victorii morale, care ascund o 
viaţă plină de eşec în aspectele pe 
care am ales să le considerăm mai 
puţin importante.

Nu-i aşa că am avea probleme de 
conştiinţă mai mici dacă ar trebui 
doar să minţim decât dacă ar trebui 
să călcăm Sabatul? Şi nu cunoaştem 
noi senzaţia că „nevinovatele” 
noastre înşelătorii sunt mai uşor de 
iertat decât o înjurătură?

Deci iată-ne prizonierii unei 
gândiri preferenţiale între principiile 
Adevărului... Şi geniul satanic a 
ştiut lucrul acesta...

Consecinţele pe termen lung le-a 
consemnat istoria. în Evul Mediu au 
apărut cărţi penitenţiale, în care 
păcatele erau clasificate ca mari şi 
mici, ca păcate mortale şi păcate 
scuzabile etc. Ca urmare, nu mai 
există un tot, un sistem care lucrează 
prin interacţiunea tuturor 
componentelor în mod egal... Există
o breşă în această unitate, lanţul 
fiind acum format din principii mai 
importante şi mai puţin importante

sau, cu alte cuvinte, zale mai tari şi 
zale mai slabe... Ce lanţ jalnic!

Ellen White avertizează să nu co
borâm nivelul nici uneia dintre cerin
ţele divine cu privire la noi. „Nici o 
ramură a adevărului, care a făcut din 
adventiştii de ziua a şaptea ceea ce 
sunt ei azi, nu trebuie să fie slăbită.”4

Calul troian: adevăr păstrat, 
putere pierdută

♦  Când „adevărul este aşezat în- 

tr-un cadru fals, [...] se creează 
condiţii pentru erori prin neglijarea 
adevărului prezent” .5

♦  „Toate adevărurile Cuvântului 

lui Dumnezeu erau de la El. Dar 
aceste pietre inestimabile fuseseră 
fixate într-o garnitură greşită.
Lumina lor preţioasă a fost făcută să 
slujească rătăcirii. [...] Pus în 
legătură cu rătăcirea, adevărul 
ajutase cauzei vrăjmaşului lui 
Dumnezeu şi al omului.”6

♦  „Lucrurile mici au o influenţă 

importantă asupra marelui întreg.”7
Nu este ciudat că nici un prototip 

al apostaziei religioase sau al 
compromisului moral nu a început 
printr-un atac direct împotriva 
valorilor fundamentale vizate în 
final? Există un alt domeniu din care 
se declanşează atacul. Un domeniu 
care aparent nu are nimic în comun 
cu exigenţele poruncite de marele 
Adevăr pe care poporul lui 
Dumnezeu este chemat să-l apere... 
Domeniul uitat al lucrurilor 
„nerelevante” pentru biserică, al 
lucrurilor care nu ne zdruncină 
conştiinţa când sunt distruse...

Aceste domenii sunt alese 
datorită caracterului lor subiectiv, 
care iese de sub autoritatea directă a 
poruncii. Sunt domenii în care 
fiecare este invitat să-şi exprime 

________________ ^ ________________

individualitatea, în care atitudinile 
nu sunt supuse autorităţii literei, ci 

autorităţii spiritului. Astfel, nu 
regula omenească hotărăşte de unde 
începe păcatul în acumularea de 
bunuri sau în onoare lumească; nu ea 
decide dacă cineva regretă sincer 
păcatul sau nu.

Efecte mari, cauze mici
Mă înfior la gândul că dezastrul 

stăpânirii demonice poate începe cu 
„nebunii nevinovate”8 ... sau că 
bazele apostaziei creştinismului 
imperial din secolul al patrulea s-au 
pus prin „amăgirile prosperităţii şi 
ale onoarei lumeşti” însoţite de lipsa 
unei serioase „convingeri despre 
păcat” .9 Nici urmă de tentativă 
împotriva închinării adevărate sau a 
lucrării mântuitoare a Domnului 
Isus. Nimic deocamdată... Şi acest 
deocamdată are o valoare teribilă!

Dumnezeu creează un cadru 
pentru Adevăr. Elementele constitu
tive se sprijină reciproc. în acest 
cadru există o logică, un sens al 
existenţei principiilor divine.

De pildă, dacă închinarea 
Sabatului ne învaţă ce e adorarea 
exprimată în comportament, gândire 
sau îmbrăcăminte în cadrul zilei 
sfinte, Sanctuarul întăreşte aceste 
exigenţe, ducându-le dincolo de 
cadrul „zilei a şaptea”. El permanen
tizează aceste idealuri pentru o viaţă 
întreagă, prin confruntarea directă şi 

continuă a fiinţei umane cu lucrarea 

ispăşitoare a Domnului Isus. In • 
acelaşi sens, Spiritul Profeţiei 
creează un cadru istoric unic al 
adevărului prezent, care ne releagă 
de Cer printr-o experienţă a 
îndreptăţirii prin credinţă învăţată şi 
trăită prin odihna sabatică10 într-o 
relaţie cu Isus, Marele nostru Preot în 
Sanctuarul din cer.
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E timpul să aducem adevărul în 

practica măruntă a fiecărei zile. 

Trebuie să înţelegem efectele 

nebănuite ale fiecărei decizii, fapte, 

poziţii sau influenţe pe care o 

generăm asupra Adevărului de a 
cărui păzire suntem răspunzători. 

„Cine păzeşte toată Legea şi greşeşte 

într-o singură poruncă se face 

vinovat de toate ” (Iacov 2,10).

Este timpul pentru Adevăr 100%.

Acesta este cadrul şi acţiunea 

combinată a principiilor divine! Daţi 
la o parte lucrurile numite de noi, 

mici, neimportante, sau despărţiţi, în 

teorie sau în practică, principiile 

Adevărului, nelăsându-le să fie una 
în conştiinţa noastră, şi ne vom trezi 

că, deşi „adevărurile mari” vor 

rămâne aparent neatinse, ele vor 

părea ca nişte arătări stranii, pe care 

lumea se va bucura să le uite. Dacă 

mai apoi va dispărea vreunul, el va 

lipsi doar la numărătoare, dar nu i se 

va simţi lipsa. Şi totuşi, ele n-au fost 

atacate de nim eni...!
♦  Ce rost mai are actul căsăto

riei, dacă viaţa tinerilor dinaintea ei 

este identică cu viaţa de după? Nu pe 

drept se revoltă tinerii azi împotriva 

acestui simplu „petic de hârtie”? Pe 

vremea când se agitau sloganuri 
despre frumuseţea unei dragoste fără 

limite, s-a pretins că se apără stabili

tatea cuplului; azi, când se discută 

despre experienţe premaritale, se 
susţine că se luptă pentru salvarea 

căsătoriei. Transformarea căsătoriei 

într-un „simplu petic de hârtie” este, 

deci, un efect secundar scăpat din 

calcul? Sau, din contră, este 

rezultatul final, urmărit de teoriile 

„salvatoare” de tipul celor amintite 

mai sus?

♦  Ce rost mai are închinarea, şi 

în mod particular Sabatul, dacă 

justificările de azi tind să-i ofere tot 

mai mult un caracter invizibil -  în 

postură, preocupări, vestimentaţie...? 

Pentru că, dacă tot nu trebuie să se 

vadă, atunci ce rost mai are să te 

lupţi sâ faci deosebirea dintre o 

biserică şi un club? Şi dacă nu ne 

străduim să fim diferiţi, atunci până

la urmă, de ce Sabat?

♦  Ce rost mai are Cuvântul, într-un 
morman de poveşti şi literatură care 

bombardează mintea tânără cu 

întâmplări despre apa vieţii sau 

pomul vieţii, despre zâne bune, 
balauri, demoni şi arătări spiritiste, 

despre care părinţii trebuie să le dea 

explicaţii copiilor, zâmbind a 

complicitate: „Ştii, ele nu sunt 

adevărate... dar pomul biblic al 

vieţii, îngerii biblici şi balaurul 

apocaliptic sunt marile realităţi ale 

credinţei tale!” Să ne mai mirăm de 

ce Cuvântul nu impresionează noua 

generaţie? Mai e cazul să ne între

băm unde este autoritatea irezistibilă 
a Verbului divin? Sau, din contră, e 

cazul să ne rugăm pentru iertare, 

pentru că, deşi niciodată nu ne-am 

gândit, n-am vrut sau n-am rostit aşa 

ceva prin cuvinte, totuşi ne-am 

învăţat copiii să nu mai creadă...?
♦  Ce rost are Spiritul Profetic, 

când eu hotărăsc dacă unele părţi 

sunt mai inspirate decât altele şi eu 

decid clasificarea mesajului în 

porunci, sfaturi şi păreri personale 

ale proorocului? Ce rost mai are 

proorocul, atunci când eu sunt mai 

mare decât el? Şi din nou, în mod 

ciudat, nimeni nu se ridică împotriva 

profeţiei, dar ce a rămas din ea 

seamănă mai mult cu spiritul lui 

Nostradamus decât cu Spiritul 

Profetic al adevărului prezent...

Atacul nu este direct. El vizează 

zone aparent fără adresă directă, dar 

implicaţiile surprind prin exactitatea 

lo r...
„Prindeţi-ne vulpile, vulpile cele 

mici, care strică viile; căci viile noastre 

sunt în floare” (Cânt. Cânt. 2,15).

'U n singur exemplu: homosexuali
tatea

• în secolul al XVIII-lea. era 
identificată cu sodomia şi pedepsită cu 
închisoarea. în anul 1890, în S.U.A. 
erau închişi 224 de homosexuali şi toţi 
erau negri.

• în 1915 se fac studii asupra fenome
nului şi se afirmă că există homosexuali în 
toate oraşele americane (deja devine o rea
litate care nu mai poate fi negată; trebuie să 
se ţină cont de ea).

• în 1934-1935, dr. Magnus 
Hirschfeld propune ca homosexualitatea 
să fie considerată o boală şi să nu fie 
pedepsită.

• în  1973, Asociaţia Americană de 
Psihiatrie şterge homosexualitatea de pe 
lista manifestărilor de dezordine mintală, 
în concluzie, nu mai e considerată o boală, 
ci e acceptată doar ca o altă opţiune 
sexuală; se afirmă chiar că deosebirea 
dintre homo şi heterosexuali este tot atât 
de normală ca deosebirea dintre oameni în 
ce priveşte culoarea părului (nici măcar nu 
se aminteşte culoarea pielii, care ar trimite 
spre inferioritate rasială, ceea ce ar jigni 
„normalitatea” homosexuală).

• în 1979, are loc International Gay 
Pride Week, comemorare care afirmă 
privilegiul şi mândria de a fi homosexual.

2 Mărturii, voi. 2, pag. 627; Testimo- 
nies, voi. 4, pag. 445-446

3 Mărturii, voi. 6, pag. 397-398
4 Mărturii, voi. 6, pag. 23-24
5 Counsels to Writers and Editors, 

pag. 153
6 Hristos, Lumina lumii, ed. 1997, 

pag. 228
7 îndrumarea copilului, pag. 92
8 Hristos, Lumina lumii, pag. 241
9 My Life Today, pag. 36
10 Evrei 4,9-11

Valentin D ănăiaţă predă la Institutul 

Teologic Adventist.
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Formidabil! Ce dar!
De ce nu strigăm de 
bucurie?
I

ată-ne în culmea fericirii, cu 

ochii mari, ţinând în mână darul 

inestimabil. Suntem îndreptăţiţi
-  declaraţi neprihăniţi în faţa curţii 

de judecată a veşniciei. Prin sângele 
Domnului Hristos, suntem împăcaţi. 

„Şi nu numai atât, dar ne şi bucurăm 
în Dumnezeu, prin Domnul nostru 

Isus Hristos, prin care am căpătat 

îm păcarea'1 (Rom. 5,11).

Când îl alegem pe Domnul 

Hristos, când ne prindem de El cu 
însăşi voinţa şi viaţa noastră, El ne 

atribuie toate meritele vieţii, morţii 
şi învierii Sale, într-un act atât de 
autoritar, încât toate planurile unui 

milion de demoni sunt zădărnicite.

Din peştera întunecată a 

păcatului, a cărei răcoare începe încă 

de la porţile Edenului, suntem aduşi 

acum în deplină armonie cu 
Creatorul nostru. O senzaţie plăcută 

de căldură ne inundă viaţa. Ne 

scoatem hainele murdare ţesute de 

om  şi îm brăcăm haina strălucitoare a 

desăvârşirii Sale. (îndrăznesc să 

folosesc cuvântul acesta? O, da, aşa 

este în  toate detaliile. Desăvârşirea 
Domnului Hristos -  acum atribuită 

nouă printr-un act biruitor al 

harului.)

Imaginaţi-vă ce bucurie! Suntem 

transformaţi, într-o singură clipă, din 

oameni săraci, morţi de foame pe 

cărările pământului, în posesori ai 

unei bogăţii nemăsurate, înnobilaţi, 

făcuţi moştenitori împreună cu 

Domnul Hristos în îm părăţia slavei 
Sale care cuprinde tot universul.

G eorg e Reid

Cum se întâm plă aceasta? Este îm pli

nirea cuvintelor mângâietoare ale 

Domnului Isus: „Nu te teme, turmă 
mică; pentru că Tatăl vostru vă dă cu 

plăcere îm părăţia" (Luca 12,32).

„Aleluia!"

Mai întâi, desertul
La această m asă mare, totul este 

inversat. Este masa dată de 

Dumnezeu, nu de noi. Cum vrea El, 

nu cum vrem noi. Şi desertul este 

servit la început. Supă, salată şi feluri 
de mâncare consistente, toate există, 

dar mai întâi vine desertul. La 

început, avem pace cu El, pace 

deplină cu El. A trecut domnia fricii 

copleşitoare, povara ca de plum b a 

vinovăţiei. Razele dimineţii de aur 

se revarsă peste dealuri şi intră în 

viaţa noastră.
Desigur, mai există nori -  nori 

care, uneori, plutesc negri, grei şi 

apăsători. D ar suntem liberi. Nu mai 

suntem în robia păcatului şi a lui 

Satana. Suntem liberi! Liberi! 

Indiferent ce furtună se abate asupra 

lumii noastre, stăm în picioare în 

bătaia vântului. Dincolo de furtună, 

ochiul credinţei zăreşte vestitorii 

unei zile mai bune. Suntem eliberaţi 

de mom entele de nelinişte cauzate 

de ignoranţă şi învăluite într-un 

viitor nesigur. Ştim cum se va sfârşi 

totul, iar acel sfârşit, aşa cum spune 
David, este „mai dulce decât mierea, 

decât picurul din faguri“ (Ps. 19,10).

Nu vă sare inima din piept de 
atâta bucurie? A uzim  strigătele

Acest articol este rezumatul unui mesaj devoţional prezentat cu ocazia Comitetului 
Anual al Conferinţei Generale, din 1996, la San Jose, Costa Rica.

_______________ ___________

prizonierului, care a fost mult timp 

în robie, dar acum este eliberat. Şi 

realitatea este că acest prizonier era 

vinovat de acuzaţiile care i s-au 

adus. După orice norm ă juridică 

acceptată, el merită exact ceea ce 
primeşte şi, potrivit cu toate 

principiile morale, ar trebui s-o 

sfârşească într-un loc cât se poate de 

rău. Dar acum tot tabloul acesta s-a 

schimbat. Noi eram vrăjmaşii, cei 

care priveam încruntaţi la Dumnezeu 
din peşterile păcatelor noastre, 

absorbiţi de eul nostru, cei care 

scuipam blasfemii din gura noastră 

nelegiuită, cei care dădeam vina pe 

El pentru tragediile vieţii, cei care 

juram  că într-o zi ne vom răzbuna şi 

care îl reflectam, într-adevăr, pe 

Lucifer, atât în atitudine, cât şi în 

purtare. Ce straniu că fiinţe nobile, 

create chiar după chipul Creatorului, 

se pot înjosi până la acest nivel!

Chiar în clipa aceasta, însuşi 

Creatorul, mişcat de compătimire, 

vine şi Se oferă ca jertfă, ca asupra 
Lui să fie puse consecinţele revoltei 

noastre. El suferă, în locul nostru, 

ruşinea nimicirii prin moartea 

veşnică, sfârşitul legitim al acestei 

degradări. Priviţi această iubire pe 

care nimeni nu poate s-o înţeleagă 

vreodată! Pe când eram încă 

vrăjmaşi, Hristos a murit pentru cei 

nelegiuiţi.

Am fost chiar aşa de râi?
C ea dintâi tactică a lui Satana 

este să ne convingă că limbajul 

acesta este prea exagerat şi patetic, 

că imaginea aceasta nu prea ni se 

potriveşte. Noi suntem oameni 

cinstiţi, spălaţi, aranjaţi şi îngrijiţi, 

aşa cum ne-au văzut întotdeauna 
semenii noştri. Din punct de vedere 

pur omenesc, aşa pare să fie.

Dar ce se întâmplă atunci când 

întoarcem m oneda şi o privim din
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perspectiva lui Dumnezeu? Spre 

deosebire de toţi cei cărora li s-a 

adus vreodată închinare ca zei, 

singurul Dumnezeu adevărat Se 

descoperă ca fiind de o moralitate 
infinită. Caracterul Său impecabil 

constituie etalonul pentru tot ce este 

bine sau rău. în civilizaţia contem

porană se insistă asupra faptului că 

moralitatea este relativă şi determi

nată de cultura locală şi că termeni 
ca „bine“ şi „rău“ nu mai pot fi 

acceptaţi într-o societate corectă. Dar 

binele şi răul sunt la fel de neschim

bătoare ca şi caracterul lui Dumnezeu.

„Toate căile Tale sunt 

neprihănite.“ în cazul nostru, 
verdictul este: „Vinovat, acuzaţiile 

sunt adevărate*1. Doar atunci când 

vom înţelege cât de adâncă este 

groapa din care am fost ridicaţi, vom 

putea începe să înţelegem cât a 

costat scoaterea noastră din ea. Dar, 

în cazul nostru, motivul de slavă 

constă în faptul că aceia cărora li s-a 

iertat mult iubesc mult. Pe această 

temelie se construieşte viitorul 

persoanei îndreptăţite.

Dar atenţia ne este distrasa 
aşa de uşor

A doua stratagemă a lui Satana 

este să împingă spre fundal tocmai 

lucrurile pe care le analizăm aici. El 
vrea ca drumul şerpuitor de la poala 

muntelui să ne ocupe atenţia atât de 

mult, încât niciodată să nu ajungem 

pe înălţimile de pe care ne vine 
ajutorul. Toate aceste lucruri -  cele 

mai multe dintre ele fiind bune -  ne 

fac să ne purtăm ca şi cum 

Mântuitorul ar fi ajuns doar un 
personaj istoric, un învăţător 

minunat care a trăit într-un timp şi 

într-un loc îndepărtat, de la care 

primim inspiraţie, dar care nu este 

chiar centrul vieţii noastre astăzi.

în  asemenea condiţii, sentimentul 

că suntem pierduţi dispare printre 

miile de îndatoriri urgente, ducem o 

viaţă foarte activă, iar lucrurile 

importante cad victimă celor 

urgente.
Adventiştii sunt cunoscuţi în 

toată lum ea mai mult ca oameni 

activi decât ca oameni care gândesc.

Şi Domnul Isus a fost activ, dar 

exemplul Său trebuie să ne înveţe 

cât de necesar este să menţinem 
umblarea cu Dumnezeu drept 

obiectivul principal al vieţii noastre. 
Atunci Duhul Sfânt poate să-Şi 

aducă la îndeplinire intenţiile cu 

noi.

Să fim absolut practici. Care este 

planul lui Dumnezeu pentru 

creştinul îndreptăţit, care îşi dă 

seama, acum, de însemnătatea 

bogată a deţinerii unui asemenea 
dar? învăţătura Scripturilor este la 

fel de clară în  această privinţă, ca şi 
cu privire la sacrificiul mântuitor al 

Domnului Hristos. Planul lui 

Dumnezeu este să transforme acest 
om  într-un serv al lui Dumnezeu 

consacrat, sfinţit, plin de bucuria 

mântuirii.

Mulţi dintre noi nu înţeleg
O confuzie nenecesară cu privire 

la  îndreptăţire şi sfinţire persistă 

printre adventiştii de ziua a şaptea. 

Aproape fiecărui membru al bisericii 

îi este familiară bine cunoscuta 

afirmaţie a sorei W hite, că „sfinţirea 

este lucrarea unei vieţi întregi" 

(Selected M essages, cartea 1, pag. 

317). Această afirmaţie este 

adevărată, însă Ellen W hite nu a 

intenţionat niciodată ca ea să fie o 

definiţie absolută. Ea reprezintă doar 

o parte din învăţătura biblică despre 

sfinţire. în scrierile sale, sora White 

dezvoltă înţelegerea acestei

experienţe.

Şi totuşi, pe această afirmaţie, 
mulţi din poporul lui Dumnezeu au 

construit un ansamblu bizar de 

noţiuni teologice, care promovează 

ideea că există un proces de 

perfecţionare care durează toată viaţa 

şi de care depinde, în cele din urmă, 

primirea noastră de către Dumnezeu. 
Deoarece viaţa se întinde înainte, 

acest proces înseamnă un regres 
permanent al siguranţei cu privire la 

mântuire. Primirea deplină de către 

Dumnezeu pare să se afle la capătul 

de sus al unei scări lungi, unde 
trebuie să ajungi printr-un efort 

răbdător, perseverent. Adevărul că 

suntem primiţi prin credinţă, pe baza 

jertfei Domnului Hristos, şi că 

această acceptare divină rămâne 

valabilă în dreptul nostru atâta timp 

cât îl iubim şi îi servim pare să-şi 

piardă importanţa. în  locul lui, apare 
un program de ameliorare meritorie a 

stării noastre morale. Pe măsură ce 

urcăm scara vieţii, pe care, într- 
adevăr, toţi trebuie s-o urcăm, 

înaintăm cu paşi nesiguri, de teamă 

că un pas greşit ne-ar putea costa 

progresul pe care l-am făcut, poate 

chiar viaţa veşnică.

Apelurile serioase ale sorei W hite 

de a creşte în viaţa creştină şi 

îndemnurile ei de a rămâne aproape 

de Domnul Hristos sunt strâmbate 
într-o solie a nesiguranţei. Ca 

rezultat, ceea ce ar trebui să fie un 

drum al Evangheliei siguranţei este



invadat de oameni angajaţi în 

competiţie, prinşi într-un program de 

eforturi purtătoare de merite. Ni se 

spune că, în acest program, orice 

succes vine de la Domnul Hristos, 

aşa că e hristocentric. Dar, cu tristeţe, 
pe marginea drumului se află pelerini 

care au abandonat, în disperare. Mai 

mult decât atât, disperarea 
degenerează în compararea cu alţii, 

care aduce la tăcere ultimele cântări 

de bucurie. Unii pur şi simplu se dau 

bătuţi şi apoi dispar.

Spre înţelegerea corecta
Noi acceptăm pe deplin adevărul 

că locul nostru în planul lui 

Dumnezeu este garantat doar prin 
rămânerea noastră continuă în 

Domnul Hristos. Este posibil să 

cădem. Epistola către Evrei ne 

sfătuieşte să ne îndemnăm „unii pe 
alţii, în fiecare z i . .. pentru ca nici 

unul din voi să nu se împietrească 

prin înşelăciunea păcatului. Căci ne

am făcut părtaşi ai lui Hristos, dacă 

păstrăm până la sfârşit încrederea 

nezguduită de la început'1 (Evr.

3,13.14). însăşi Biblia oferă exemple 
clasice şi suntem avertizaţi dinainte.

D ar transformarea acestei 

posibilităţi într-un pericol care ne 

stoarce de puteri, în timp ce Domnul 

Hristos vrea să ne bucurăm în 
minunata veste bună, ne lipseşte de 

bucuria pe care trebuie s-o găsim în 

serviciul Său. Nici o înţelegere 

adevărată a mântuirii nu poate 

include ideea că noi contribuim la 

mântuirea noastră. Apelul lui Pavel 

de a ne duce mântuirea până la capăt 
cu frică şi cutremur nu sugerează 

niciodată mai mult decât a ne duce la 
bun sfârşit angajamentul faţă de 

Domnul Isus, căzând la piciorul 

crucii, apoi ridicându-ne la o viaţă 
nouă. Faptele de ascultare nu au nici 

un merit în ele însele, ci doar arată 

sinceritatea noastră în serviciul Său.

De fapt, Noul Testament vorbeşte 

atât despre îndreptăţire, cât şi despre 

sfinţire, ca fiind lucrări aduse deja la 
îndeplinire. După ce analizează 

trecutul dezagreabil al unora dintre 
credincioşii corinteni, apostolul 

Pavel scrie: „Şi aşa eraţi unii din voi! 

Dar aţi fost spălaţi, aţi fost sfinţiţi, aţi

fost socotiţi neprihăniţi, în Numele 

Domnului Isus Hristos şi prin Duhul 

Dumnezeului nostru“ (1 Cor. 6,11).

De fapt, cei doi termeni, 
îndreptăţire şi sfinţire, au, uneori, 

acelaşi înţeles. în  învăţătura biblică, 

există, totuşi, o uşoară deosebire 

între ei. Aşa cum îndreptăţirea 

schimbă starea noastră de la păcat la 

sfinţenie, tot astfel sfinţirea descrie o 

schimbare de la păcătoşenie la 

sfinţenie. D ar ambele reprezintă 

lucrarea lui Dumnezeu, numai a Sa, 

prin care El ne dă putere.
Atunci când Scripturile vorbesc 

despre actul prin care Dumnezeu ne 

îndreptăţeşte, modelul obişnuit este 

ca acesta să fie urmat de acţiunea 

prin care El ne sfinţeşte. Evanghelia, 
care cuprinde ambele acţiuni ale lui 

Dumnezeu, îndreptăţirea şi sfinţirea, 

prezintă viaţa transformată ca fiind 

rezultatul final al acestora.

Secretul vieţii de creştin sfinţite 

se află în biruinţa Domnului Isus. La 

Ultima Cină, care prevestea moartea 

Sa, Domnul Isus i-a asigurat pe 

ucenici cu aceste cuvinte: 

„îndrăzniţi, Eu am  biruit lum ea“ 

(Ioan 16,33). Iar din această biruinţă, 
se revarsă un râu de putere 

eliberatoare. Ca adventişti, 

preocuparea noastră faţă de biruinţa 
asupra păcatului are o temelie 

biblică solidă -  în primul rând, pe 

Domnul Hristos, biruitorul, care 

împărtăşeşte marea Lui putere cu cei 

care calcă pe urmele Sale. „Cel ce 

este în voi este mai mare decât cel ce 
este în lum e“ (1 Ioan 4,4).

Ce schimbare decurge de 
aici?

celui care umblă în Domnul Isus, 

trebuie să punem întrebarea: „Ce 
schimbare decurge de aici?“ Nu 

cumva vorbim despre o teorie aridă -

o divagaţie teologică ce parcă nu-şi 

găseşte niciodată un scop?

Adevărata sfinţire este darul lui 
Dumnezeu, al harului Său care 

împuterniceşte, lucrarea Duhului 

Sfânt în inimile consacrate 

Domnului Isus. Priviţi-L cum dă la o 

parte egoismul nostru firesc, 
transformându-ne viaţa. Nu este un 

exemplu de teologie confuză.

Care sunt dovezile? Căminurile 

în care domneşte pacea, în care 

compasiunea caldă mijloceşte între 

soţi, chiar atunci când deosebirile de 

vederi caută să dezbine; copii care 

aleargă să se prindă puternic, cu 

încredere de gâtul tatălui şi de cel al 

mamei; oameni care arată o 

preocupare sinceră faţă de vecini, 
prieteni şi străini care au nevoie de 

ajutor. Căutaţi daruri înfloritoare ale 

Duhului Sfânt, oameni răbdători şi 

atenţi. Duhul Sfânt suprimă bârfa şi 

critica, prin care se caută mulţumirea 

de sine. El face să crească 

generozitatea pe ruinele fostei 

lăcomii, prom ovează cinstea în 

muncă. Puterea sfinţitoare a 

Domnului Hristos ne conduce să 

luăm iniţiativa de a căuta împăcarea 

cu cei pe care poate că i-am rănit şi 

să devenim exem ple vii de ceea ce 

înseam nă a-L reprezenta pe Domnul 

Hristos.
Probabil că ne întrebăm: Este 

posibil lucrul acesta pentru oameni 

muritori? Prin putere omenească, nu; 

dar prin puterea crucii, da. A cădea în 

mâinile Domnului Isus este bucuria 

supremă pentru toată veşnicia. Şi El 
ne dă toate acestea, deşi suntem 

oameni slabi. Să-L cerem pe El acum, 

astăzi, mâine şi până când arătarea Sa 

va umple cerul dinspre răsărit, iar 

peregrinajul nostru se va termina, în 

sfârşit.

George R eid  este directorul Institutului 

de Cercetări Biblice, la Silver Spring, 

M aryland.

A dven tis t Review, 13 august 1998

Acum că ne-am referit la marele 

adevăr despre ceea ce se întâmplă 
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C
u multă nerăbdare, Ellen 
White a deschis pachetul 
voluminos care îi fusese adus 

în seara aceea de la editura Pacific 
Press. A ridicat cartea nouă din cutia 
de carton şi s-a lăsat îmbătată de miro
sul de cerneală tipografică şi de piele 
nouă. în sfârşit, cartea despre viaţa 
Domnului Hristos era o realitate!

Aceasta se întâmpla pe 10 decem
brie 1898, la Cooranbong, Australia.

îmi imaginez că, înainte să-l des
chidă, sora White a ţinut volumul în 
mână timp de câteva secunde şi i-au 
venit în minte toate greutăţile prin 
care trecuse ca să ajungă clipa aceasta.

Cu patruzeci de ani înainte, în 
1858, ea scrisese volumul 1 din 
Spiritual Gifts (Daruri spirituale), 
prima expunere scrisă a viziunii 
despre marea luptă, pe care o primise 
la Lovett’s Grove. Mai mult de 50 
dintre cele 219 pagini ale cărţii se 
concentrau asupra vieţii Domnului 
Hristos. în 1876 şi 1877, ea a rescris 
şi a lărgit descrierea vieţii şi lucrării 
Domnului Hristos, aşa încât aceasta 
cuprindea 640 de pagini în The 
Spirit o f  Prophecy, volumele 2 şi 3. 
Până în anii 1890. sora White 
amplificase această descriere şi mai 
mult, asigurând material pentru ceea 
ce urma să devină trei cărţi:
Thoughts from  the Mount o f  Blessing 
(Cugetări de pe Muntele Fericirilor), 
C hrist’s Object Lessons (Parabolele 
Domnului Hristos) şi noul volum, 
aflat în mâinile ei.

Acum, în 1898, după ce lucrase la 
manuscrisul despre viaţa Domnului 
Hristos de-a lungul întregii sale 
prezenţe în Australia, cartea era o 
realitate. Efortul, suferinţa şi boala 
care însoţiseră proiectul acesta au 
fost încununate, însă, de o carte de 
care Ellen White avea toate motivele 
să fie încântată.

Cât a costat-o pe Ellen White
Aproape imediat după ce a sosit 

în Australia, în 1891, Ellen White se 
îmbolnăvise de ceea ce era, probabil, 
artrită reumatoidă. Săptămână după 
săptămână, atunci când se străduia să 
scrie, durerile creşteau. într-o
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scrisoare adresată fratelui S. N. 
Haskell, la puţin timp după ce ea se 
îmbolnăvise, citim: „Scriu acum 
despre viaţa Domnului Hristos, 
activitate care mi-a adus multă 
mângâiere şi binecuvântare. Poate că 
sunt paralizată tocmai ca să fac 
această lucrare neglijată atâta timp.'*1

Sora White se mutase în Australia 
la insistenţa Conferinţei Generale de 
a lucra pentru biserica nou înfiinţată 
pe acest continent, deşi judecata ei îi 
spunea că ar fi trebuit să rămână în 
America de Nord. Dar cum putea să 
lucreze, când o suferinţă intensă îi 
limita activitatea fizică? La început, 
s-a simţit descurajată şi s-a supărat 
din cauza suferinţei sale şi a 
inactivităţii impuse. Curând, însă, şi- 
a dat seama că boala aceasta făcuse 
parte din planul lui Dumnezeu. 
Domnul nu o părăsise niciodată; 
experienţe preţioase fuseseră 
întreţesute ca nişte „fire de aur“ cu 
această boală grea.2

Cuvintele următoare i-au fost 
scrise fratelui O. A. Olsen, 
preşedintele Conferinţei Generale, la 
Battle Creek, Michigan: „Săptămâna 
aceasta am primit putere să încep să 
scriu despre viaţa Domnului 
Hristos... Tremur de teamă ca nu 
cumva să ştirbesc marele plan de 
mântuire prin cuvinte de rând“.3

Pe măsură ce boala s-a agravat, 
Ellen White n-a mai putut să-şi 
ridice picioarele de jos decât cu 
multă suferinţă. Cele mai mari dureri 
le avea la spate şi la şolduri. Doar 
braţul drept, de la cot în jos, nu o 
durea - era braţul cu care scria.
Odihna la pat n-a fost de mult folos: 
nu putea sta întinsă mai mult de 
două ore, fără să fie întoarsă în altă 
poziţie. Unele dintre persoanele care
o îngrijeau au spus că ea nu va mai 
merge niciodată.

Un caracter invincibil
Dar, din copilărie, sora White 

fusese înzestrată din plin cu 
perseverenţă. Când ceva părea 
imposibil, ea continua să încerce 
până când îşi atingea scopul.4 
Acelaşi spirit perseverent a făcut-o în 
stare să continue să scrie despre viaţa 
Domnului Hristos de-a lungul multor 
luni de suferinţă. A reuşit chiar să

accepte să fie programată să 
vorbească, deşi, uneori, a trebuit să 
predice stând pe scaunul pe care era 
adusă de la trăsură până la amvon.
Dar ascultătorii ei erau binecuvântaţi 
şi ea însăşi era binecuvântată în timp 
ce îşi prezenta mărturia.5

Ajutoarele ei îi puneau perne pe 
scaun, ca ea să poată scrie. A fost 
făcut un cadru de lemn capitonat, pe 
care îşi putea rezema mâinile pe o 
pernă de cauciuc, ca să scrie. 
Suprafaţa tare aşezată deasupra 
genunchilor îi permitea să scrie 
uneori timp de mai multe ore, fără să 
trebuiască să-şi schimbe poziţia.6

Pe lângă faptul că lucra la 
manuscris, sora White avea de scris, 
de asemenea, solii de sfătuire pentru 
persoane şi instituţii din toată lumea, 
aşa cum Dumnezeu îi dădea lumină. 
Ca rezultat, scrierea cu privire la 
viaţa Domnului Hristos s-a prelungit 
de la luni, la ani de zile.

După multe luni de suferinţă, ea 
i-a rugat pe cei apropiaţi să o ungă şi 
să se roage pentru vindecarea ei. în 
acest timp de meditaţie adâncă 
asupra subiectului rugăciunii pentru 
cei bolnavi, ea a scris ceea ce a 
format, probabil, baza capitolului 
intitulat „Rugăciunea pentru cei 
bolnavi", din cartea Divina 
vindecare. Pe 20 mai 1892, fraţii A. 
G. Danniels şi G. C. Tenney 
împreună cu soţiile lor, precum şi 
fraţii Stockton şi Smith s-au rugat ca 
Domnul să o vindece. După un timp 
de rugăciune stăruitoare, i-a fost 
„alinată“ suferinţa, dar ea nu a fost 
vindecată şi s-a mulţumit să aştepte 
ca Domnul să lucreze în favoarea ei.7

A găsit timp sâ scrie
Când accesul de reumatism a 

început să treacă, ea a putut avea mai 
multă libertate să călătorească şi să 
vorbească. Activitatea crescută şi 
programul încărcat însemnau că 
lucrarea de scriere a cărţii era 
întârziată, uneori. Scrisori urgente 
traversau, dintr-o parte în alta, 
Oceanul Pacific, între Ellen White şi 
editura Pacific Press, care urma să 
publice cartea.

în 1897, ea mărturisea, în jurnalul 
său: „Când scriu despre viaţa 
Domnului Hristos, trăiesc emoţii

foarte puternice. Uit să respir aşa cum 
ar trebui. Nu pot suporta intensitatea 
sentimentelor care mă cuprind când 
mă gândesc la ce a suferit Domnul 
Hristos în lumea noastră".8

în timp ce noul volum se apropia 
de terminare, secretara sorei White, 
Marian Davis, i-a scris astfel lui 
William C. White: „Dacă mi-aţi oferi, 
personal, o mie de dolari pentru 
lucrarea care a fost făcută la această 
carte în ultimele câteva săptămâni, 
nu m-aş uita la ei. Niciodată nu mi- 
am dat seama de puterea simplităţii 
şi a conciziei, aşa cum am făcut-o de 
când am început această lucrare... 
Când mă gândesc la multele mii de 
cititori ai acestei cărţi, vreau să fie 
cât mai puţine nedesăvârşiri omeneşti 
care să-i strice frumuseţea divină".9

Ultima parte a voluminosului 
manuscris a fost trimisă la editură 
către sfârşitul lui martie 1898.

Un secol mai târziu, acest volum 
rămâne una dintre cele mai renumite 
cărţi scrise vreodată despre viaţa 
Domnului Hristos - tradusă în peste 
50 de limbi şi citită de milioane de 
oameni din toată lumea.

La doi ani de la publicarea ei, 
sora White scria: „Dumnezeu ar vrea 
să vadă cartea Hristos, Lumina lumii 
în fiecare cămin. Această carte 
conţine lumina pe care El a dat-o cu 
privire la Cuvântul Său. Aş vrea să le 
spun evangheliştilor noştri cu 
literatură: ‘Mergeţi la lucru cu inima 
înmuiată şi supusă prin citirea vieţii 
Domnului Hristos. Beţi mult din apa 
mântuirii, pentru ca ea să fie, în 
inima voastră, asemenea unui izvor 
viu, care curge ca să învioreze 
sufletele gata să piară’".10

1 Arthur L. White, Ellen White: The 
Australian Years (Hagerstown, Md.: 
Review and Herald Pub. Assn., 1989), 
pag. 30.

2 Ibid., pag. 33.
3 Ellen G. White, Selected Messages, 

cartea 3, pag. 115.
4 A. L. White, pag. 31, 32.
5 Ibid., pag. 35.
6 Ibid., pag. 37.
7 Ibid., pag. 41.
8 E. G. White, pag. 118, 119.
9 Marian Davis către W. C. White, 11 

apr. 1897.
10 A. L. White, pag. 393.

Norma Collins este director asociat al
Ellen G. White Estate, la Silver Spring, 

M aryland.

Adventist Review, 24 decem brie 1998
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(Ne liniştea
unei
generaţii
Gustul amar de acasă

Trag cu coada ochiului spre 
pasagerul din dreapta. Este dus pe 
gânduri şi nu prea încântat de ceea 
ce-1 frământă. Maşina se strecoară 
printre casele răsfirate pe deal, iar la 
umbra gardurilor mai supravieţuiesc 
pete târzii de zăpadă. Un puşti se 
zbenguie pe un mic derdeluş privat şi 
pare foarte încântat de bucuria pe 
care i-o oferă această iarnă destul de

ciudată.
- Uite ce se bucură băiatul de 

peticul de zăpadă, parcă ar avea un 
munte întreg, zic şi încerc să-l 
antrenez şi pe tovarăşul meu de 
drum.

El ridică încet din sprâncene şi, 
fără prea mare entuziasm, începe să- 
şi depene amintirile:

- Ehei, când eram ca el stăteam 
ziua întreagă la săniuş, dar acum 
parcă mi-este mult mai frig. Nu ştiu

Ion B ucium an

de ce, dar m-am schimbat cu totul.
Apoi revine la tema lui de 

dinainte, care nu pare să-l 
entuziasmeze.

- Nu ştiu, dar uneori îmi vine nu 
ştiu ce să fac. Cum să te descurci, 
domnule, cu 250.000 de lei pe lună? 
Atât este ajutorul meu de şomaj. Şi 
suntem patru suflete care trebuie să 
trăim din banii ăştia.

Tăcem de câteva minute bune şi 
nici unul nu îndrăzneşte să mai zică 
ceva. Un fel de durere generalizată 
umple parcă spaţiul dintre noi. 
Reluăm greoi firul discuţiei despre 
politică şi tranziţie, iar când 
pasagerul coboară, lasă încă în urmă 
un iz greoi, de amărăciune şi obidă.

Şi totuşi, idealişti...
Următorul client este un tânăr 

bine îmbrăcat şi vioi şi folosesc 
ocazia pentru a-1 atrage în vorbă. Nu 
se lasă prea mult aşteptat şi discuţia 
se încinge repede.

- Care este cel mai frumos lucru la 
care te gândeşti? întreb eu, plin de 
curiozitate.

- Mie îmi place să mă gândesc la 
Dumnezeu, răspunde el, fără să stea 
prea mult pe gânduri.

Am impresia că este protestant, 
aşa că mă interesez de convingeri.

- Sunt un credincios ortodox, 
precizează el, şi îmi place să 
gândesc. Citesc Biblia şi mă rog 
Domnului în fiecare zi. Cred că 
aceasta este cea mai mare plăcere pe 
care mi-o oferă viaţa.

Sunt surprins să aflu aşa ceva. 
Nu-mi vine să cred.

- Să înţeleg că ai o viaţă 
devoţională serioasă? zic eu.



La care omul îmi vorbeşte despre 
întâlnirile sale cu un grup de alţii ca 
el şi cum se bucură ei de lucrurile 
simple şi adânci pe care le oferă 
creştinismul trăit pe îndelete.

Acum e rândul lui să mă întrebe, 
îşi aruncă ochii pe o fotografie la 
îndemână, făcută în timpul unei 
ceremonii de cununie.

- La care biserică slujiţi, dom
nule? vrea el să ştie şi nu pare deloc 
surprins să afle despre ce fac eu.

- Dar care este textul dv. preferat? 
mă întreabă, parcă am fi la un 
interviu la radio.

începe să-mi placă această joacă 
şi-i spun că fiecare text pe care-1 
citesc devine cel mai frumos, cel mai 
important şi preferat. Dar el nu este 
mulţumit şi insistă să mă refer la un 
text anume. Eu încep să recit Psalmul 
23 şi apoi ne lansăm într-o adevărată 
exegeză. Sunt aproape uimit.

- Ai, cu siguranţă, şi nemulţumiri, 
nu-i aşa? vreau eu să ştiu.

La care el se apleacă spre mine şi- 
mi spune răspicat:

- Da, domnule, mă nemulţumeşte 
la culme nedreptatea, în toate 
formele ei. Sunt profund mişcat de 
suferinţa omenească, mai ales a celor 
care ar putea fi scutiţi de aceasta cu 
un pic mai multă minte şi cunoştinţă. 
E prea multă durere gratuită pe 
lumea asta, zice el.

Apoi trecem la lucruri mai 
practice. Despre ce trebuie făcut, ce 
ar fi bine, ce ar fi rău şi altele.

- Cred că fiecare ar trebui să se 
gândească şi la alţii, oricât de rău ar 
duce-o el. Sunt alţii care o duc şi mai 
rău.

Discutăm apoi despre binefacere, 
programe sociale şi suntem de acord 
că, adânc în fiinţa noastră, este scrisă 
foarte clar nevoia de a-i iubi şi de a-i 
ajuta pe semeni.

Când coboară, nu-mi dau seama 
când a trecut mai bine de un ceas şi 
jumătate, şi în maşină rămâne o parte 
din nota proaspătă şi curată pe care o 
lasă sufletul lui de o nobleţe 
evidentă. Mai sunt pe lume încă 
idealişti, dom nule...

Tineri şi (ne)liniştiti
Nu trece multă vreme şi, în 

lumina farurilor, se profilează două 
siluete. Cu toate că abia s-a 
întunecat, necunoscuţii nu sunt un 
subiect prea interesant. Ezit o clipă, 
dar umbrele fac semn insistent cu

mâna şi, când mă apropii, nu par să 
fie prea periculoşi, aşa că opresc.

- Nu ştim cum să vă mulţumim. 
Stăm de două ore aici, am îngheţat 
de frig. Brrr, îşi freacă ei mâinile şi se 
bucură de căldura primitoare.

îi studiez cu discreţie. Băiatul are 
părul prins la spate într-o coadă la 
modă, dar trăsăturile feţei emană 
bunătate şi are o privire inteligentă. 
Aflu că este student la arte dramatice, 
la Budapesta. Cu toate acestea, 
vorbeşte perfect româneşte şi chiar 
cu o anumită dicţie specifică 
oamenilor de teatru. începe să recite 
versuri din clasici şi apoi trece la 
cele scrise chiar de el. E o încântare.

Pe banca din spate, domnişoara 
stă ghemuită între blănuri şi parcă şi-a 
mai revenit, dar nu îndrăzneşte să 
intre în discuţie. O provoc cu o 
întrebare, dar băiatul se grăbeşte s-o 
scuze pentru dificultatea de a vorbi 
româneşte. Mă declar foarte 
mulţumit de bunăvoinţa ei de a vorbi 
pe limba mea şi începe să-şi dea 
drumul.

- Nişte tineri frumoşi ca voi cu 
siguranţă că au şi idealuri frumoase. 
Mi-ar plăcea să aud ceva despre ele.

Băiatul parcă abia a aşteptat o 
asemenea întrebare. Se pare chiar că 
este exterem de încântat să-şi afirme 
dorinţele.

- Am de gând să înfiinţez un 
teatru la Arad.

^ ____________

Şi începe să-mi explice 
frământarea lui vizavi de mareea 
neagră a inculturii care ne asaltează, 
în ciuda miilor de ore petrecute în 
faţa televizorului. Tună şi fulgeră 
împotriva muzicii rock şi techno şi, 
după înfăţişarea lui, nu-mi vine să 
cred că ar putea gândi ceea ce spune.

- Discoteca asta e o adevărată 
pacoste. Parcă te apucă plânsul când 
îi vezi cum se prostesc. Nu mi-ar 
plăcea niciodată să-mi invit prietena 
acolo. Nouă ne plac muntele şi 
pădurea şi cele mai bune amintiri 
sunt din drumeţiile noastre. Tocmai 
ne întoarcem din Piatra Craiului. 
Izvoarele şi stâncile sunt mai 
frumoase decât o sută de oraşe, vrea 
el să mă convingă.

- Mie mi-ar plăcea să lucrez cu 
copiii handicapaţi. Sunt anul trei la 
medicină, dar mă atrage mai mult 
asistenţa socială, îndrăzneşte, în 
sfârşit, să-şi dezlege limba tânăra 
logodnică.

Sună aşa de frumos şi darnic 
aceste cuvinte, cu toată stângăcia 
exprimării lor în limba română.

Intrăm în oraş şi trebuie să mai 
zăbovim câteva minute după ce am 
ajuns la destinaţie, ca să încheiem 
cum va această discuţie de suflet 
înfiripată ad-hoc.

Ion Buciumau este preşedintele Conferinţei 

Banat şi director de  tineret la Uniune.
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A
ş dori să studiez îm preună cu 

dv. de ce creştea biserica din 

Faptele Apostolilor. în  cartea 

Faptele Apostolilor găsim şapte mari 

principii. Atunci când sunt înţelese, 

ele vor produce o schimbare 

dramatică în viaţa şi slujirea dv. 

Aceste principii pot să dea o formă 

nouă vieţii dv. Ele sunt principii 

biblice, îşi au rădăcinile în Scripturi. 

Ele s-au dovedit unelte pline de 

putere în primele secole. Şi 

comunităţile din lum ea întreagă care 

le aplică văd schimbări majore. Ori 

de câte ori aplică aceste principii, 

bisericile au succes în evanghelizare 

şi creştere. Să examinăm aceste 

principii şi să vedem care ar fi 

mijloacele ca să le aplicăm.

1. Bisericile din N oul Testament 

care creşteau erau mânate de un sim ţ 

al misiunii. Cunoaşteţi istorisirea din 

Fapte 5,28-30. Apostolilor li se 

porunceşte de către autorităţi să nu 

mai predice: „Nu v-am poruncit noi 

cu tot dinadinsul să nu mai învăţaţi 

pe norod în Numele acesta? Şi voi, 

iată că aţi umplut Ierusalimul cu 

învăţătura voastră. Petru, drept 

răspuns, i-a zis: 'T rebuie să ascultăm 

mai mult de Dumnezeu decât de 

oam eni’“. „Şi în fiecare zi, în Templu 

şi acasă, nu încetau să înveţe pe 

oameni şi să vestească Evanghelia 

lui Isus Hristos“ (Fapte 5,28.29.42).

Apostolii erau cuceriţi, aveau o 

pasiune. Ideea de a vorbi despre 

Domnul Hristos îi captivase cu totul. 

Aceasta începe cu pastorul. Dacă dv. 

nu aveţi o pasiune pentru oameni, 

atunci biserica dv. nu va creşte. Dacă 

nu sunteţi porniţi spre evanghelizare, 

bisericile dv. nu vor creşte. Dacă nu 

aveţi o dorinţă arzătoare să vedeţi 

femei şi bărbaţi venind la Hristos, 

atunci bisericile dv. nu vor creşte. 

D acă cultivaţi o mentalitate de felul 

acesta: „A, aici nimeni nu vine, 

biserica noastră nu poate să crească", 

nu, nu merge aşa. Câştigătorii de 

oameni pentru ceruri sunt mânaţi, 

sunt cuceriţi de o viziune. Ei cred că 

Dumnezeu i-a chem at să clădească 

îm părăţia Cerurilor. Ei sunt plini de

De ce creştea 
biserica din
Faptele Apostolilor

pasiune pentru oameni.

Vă întrebaţi: „Bine, cum  aş putea 

să aplic principiul acesta în biserica 

m ea?“ Iată o idee: invitaţi o dată la 

masă pe prezbiterii bisericii dv. şi 

vorbiţi-le despre pasiunea pe care o 

aveţi să vedeţi biserica crescând. 

Vorbiţi-le despre evanghelizare. 

Puneţi-le aceste întrebări: Ce am 

putea să facem  mai mult ca să 

vorbim acestei localităţi despre 

Domnul Isus Hristos? Ce am  putea să 

facem mai mult ca să-i avertizăm pe 

oamenii din localitatea noastră cu 

privire la revenirea Domnului 

Hristos? Cum putem  să conducem 

comunitatea noastră într-o mărturie 

plină de curaj, pentru Domnul 

Hristos? M ergeţi apoi la comitetul 

comunităţii. Studiaţi aceste principii 

din cartea Faptele Apostolilor. Şi 

puneţi deoparte prima parte a 

fiecărei şedinţe de comitet ca să 

vorbiţi despre câştigarea de oameni 

pentru ceruri. Şi atunci când Domnul 

Hristos a aprins în sufletul vostru 

dorinţa pentru suflete, aprindeţi-o şi 

în sufletul altora. Vorbiţi despre 

câştigarea de oameni.

Evanghelizarea este inima bisericii. 

Biserica Noului Testament era 

cucerită de evanghelizare.

2. A posto lii au crezut că oamenii 

erau deschişi ş i că aveau să 

răspundă. U ltimele patru versete din 

cartea Faptelor Apostolilor 

însumează întreaga carte: „ ’Să ştiţi, 

dar, că mântuirea aceasta a lui 

Dumnezeu a fost trimisă Neamurilor, 

şi o vor asculta’. Când a zis aceste 

vorbe, iudeii au plecat, vorbind cu 

 ^ _________________

aprindere între ei. Pavel a rămas doi 

ani întregi într-o casă, pe care o luase 

cu chirie. Primea pe toţi care veneau 

să-l vadă, propovăduia îm părăţia lui 

Dumnezeu şi învăţa pe oameni, cu 

toată îndrăzneala şi fără nici o 

piedică, cele privitoare la  Domnul 

Isus Hristos“ (Fapte 28,28-31). 

Apostolii credeau că Dumnezeu îşi 

construieşte prin ei biserica Sa şi că 

biserica va creşte. în inimă şi în 

minte trebuie să se întâmple mai 

întâi ceva, ca apoi să se întâmple în 

localitate. Atunci când pastorul este 

înflăcărat de misiune, atunci când el 

crede că Dumnezeu o să-i dea 

oameni pentru împărăţie, că oamenii 

vor răspunde când el va studia Biblia 

cu ei, că vor veni la prelegerile de 

evanghelizare şi că vor lua hotărâri, 

Dumnezeu va onora acea credinţă. 

Iată ce încredere avea apostolul 

Pavel: „Să ştiţi, dar, că mântuirea 

aceasta a lui Dumnezeu a fost trimisă 

Neamurilor, şi o vor asculta" (Fapte 

28,28). Da, Evanghelia a fost trimisă 

Neamurilor, şi ele o vor asculta, o vor 

primi. Ca biserica dv. să crească, 

trebuie să credeţi.

în America, aşa cum ştiţi, oamenii 

de culoare au fost multă vreme ţinuţi 

în sclavie. Sclavia era o fărădelege 

grozavă. Adesea, sclavii erau forţaţi 

să lucreze pe culturile de bumbac. 

Supraveghetorii îi băteau cu biciul 

ca să lucreze. Aceasta era o 

fărădelege îngrozitoare împotriva 

umanităţii. Şi aceşti sclavi negri au 

născut un nou gen muzical, aşa- 

numitul negro-spiritual. De obicei, 

cel care era în faţă, primul care
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Şapte mari principii 
de creştere a9

bisericii, în cartea
Faptele Apostolilor

culegea bumbac, începea să cânte. Şi 

apoi toţi ceilalţi negri care culegeau 

bumbacul îl urmau. Sclavul din faţă 

cânta. „Am o mantie1'. Şi toţi ceilalţi 

negri strigau, cântau: „Am o m antie“ . 

Apoi el cânta: „Am o harfă“ . Şi toţi 

cântau: „Am o harfă". Şi apoi el 

cânta: „Am o coroană". Şi toţi în 

urma lui cântau: „Am o coroană". Şi 

în felul acesta îşi descriau, îşi 

imaginau cerul. Apoi el cânta: „Am 

pantofi". Dar ştiţi, pantofii erau un 

simbol al statutului de alb, proprietar 

de plantaţii. Nici un sclav nu avea 

pantofi. Dar sclavii începeau să 

cânte: „Am pantofi". Şi stăpânul de 

sclavi, alb, aşa se înfuria, că lua 

biciul şi începea să-l bată cu biciul 

pe sclavul şef. Şi îi spunea: „Minţi. 

Nu ai pantofi". De obicei, sclavul se 

uita şi spunea: „Stăpâne, stăpâne, nu 

am pantofi în picioare, dar am 

pantofi în minte".

Daţi unui om pantofi în minte şi, 

într-o zi, o să aibă pantofi în 

picioare. Daţi unui om libertate în 

minte şi, într-o zi, o să fie liber şi pe 

-străzi. Pentru că scânteia fiecărei 

revoluţii începe în minte. înainte să 

se întâmple în realitate, trebuie să 

vezi biserica plină în mintea ta. 

Niciodată nu se va întâmpla în 

realitate, înainte să se întâmple în 

mintea ta.

3. A postolii şi ceilalţi credincioşi 

se rugau. Biblia spune, în Fapte 

1,14: „Toţi aceştia stăruiau cu un 

cuget în rugăciuni şi în cereri, 

împreună cu femeile, şi cu Maria, 

mama lui Isus, şi cu fraţii Lui".

M ark  F in ley

Avem, aici, grupe de rugăciune.

Surori şi fraţi, aşa spune textul. Ei 

stăruiau, continuau, erau uniţi. Iar 

atunci când trebuia să ia o decizie, 

versetul 24 spune: „Apoi s-au rugat", 

în  Noul Testam ent găsim  adesea 

grupe mici adunate pentru 

rugăciune. Bisericile care cresc sunt 

biserici care se roagă. Eu nu vorbesc 

acum despre rugăciunea spontană.

Nu vorbesc despre oameni care, pur 

şi simplu, se roagă. Vorbesc despre o 

mişcare organizată pentru rugăciune. 

Vedeţi, una este să le spuneţi 

oamenilor să se roage, şi altceva să 

organizezi grupe de rugăciune.

în Londra, înaintea campaniei 

noastre de evanghelizare, am  cerut să 

avem o mie de persoane care să se 

roage în mod decisiv pentru 

prelegerile noastre. în Miinchen, 

înaintea campaniei de 

evanghelizare, am avut 27 de grupe 

de rugăciune. înaintea campaniilor 

de evanghelizare de la Chattanooga 

şi de la Orlando, am organizat grupe 

de rugăciune de mijlocire. NET ’98 

s-a pregătit în grupe de rugăciune 

foarte active. V ineri seara şi în 

Sabatul care urmează, voi predica la 

Los Angeles, în  faţa unor mari 

adunări de membri laici. Le vom da 

foi de decizie şi voi face un apel 

către toţi cei prezenţi să se roage, să 

mijlocească pentru oraşul Los 

Angeles.

Sunt trei modalităţi de a organiza 

rugăciunea de mijlocire. Putem să 

avem un ceas al rugăciunii şi diferite 

persoane îşi aleg orele la care doresc 

să se roage. Cineva va spune: „Mă

___________ As_____________

voi ruga între orele 5 şi 6". Aceasta 

nu înseamnă că trebuie să stea 60 de 

minute la.rugăciune. în intervalul 

acela, să se roage atât cât doreşte. 

Altcineva se va hotărî să se roage de 

la 10 la 11 seara. Sunt persoane care 

lucrează în schimbul de noapte. 

Acestea se vor putea înscrie, de 

exemplu, pentru orele de la 22 la 3. 

Vom  pune un cadran, un ceas al 

rugăciunii, în holul adunării. Şi 24 

de ore pe zi, oamenii se vor ruga 

pentru oraşul Los Angeles. Ei se vor 

ruga pentru ca Duhul lui Dumnezeu 

să Se reverse asupra oraşului. Se vor 

ruga pentru ca cei cu inima curată să 

vină la prelegeri. Se vor ruga pentru 

fiii şi pentru fiicele lor. Dumnezeu 

binecuvântează mijlocirea.

A doua metodă de mijlocire: vom 

scrie nume. Numele foştilor 

adventişti, numele prietenilor şi 

rudelor care studiază Biblia. Şi vom 

căuta pe Domnul pentru ei, pe nume. 

Se vor aduna grupe mici şi vor pune 

pe covor aceste foi cu nume. în 

volumul 7 din Mărturii pentru  

biserică  (pag. 25), sora White 

vorbeşte despre aceste grupe de 

rugăciune. Ea spune: „De ce nu se 

adună doi sau trei îm preună şi să-L 

implore pe Dumnezeu pentru 

mântuirea unuia şi apoi a altuia?"

M etoda a treia: în Sabat 

dimineaţă, în biserică, invităm pe 

membri să vină puţin mai devreme 

ori să răm ână m ai târziu pentru un 

timp special de rugăciune, ca să-L 

caute pe Dumnezeu.

Biserica din cartea Faptele 

Apostolilor era cucerită de pasiunea 

pentru misiune. Biserica din Fapte 

credea că oamenii vor răspunde. 

B iserica din Fapte se ruga.

4. Biserica din Fapte unea 

rugăciunea cu plănuirea. B iblia ne 

învaţă că D um nezeu b inecuvân

tează planurile sfinţite. în mod 
normal, biserica nu va creşte fără ca 
pastorul să aibă un plan. R ugăciu

nea nu înlocuieşte planificarea. 
Planificarea nu înlocuieşte 
rugăciunea. Iată Fapte 18,10. Este 

un pasaj extraordinar.
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Domnul vorbeşte apostolului 
Pavel şi îi spune: „Eu sunt cu tine; şi 

nimeni nu va pune mâna pe tine, ca 
să-ţi facă rău: vorbeşte, fiindcă am 
mult norod în această cetate". Pavel 
se roagă şi Dumnezeu îi spune: „Am 
mult norod în această cetate". Ce 
face Pavel? „Aici a rămas un an şi 
şase luni, şi învăţa printre corinteni 
Cuvântul lui Dum nezeu" (vers. 11).

Pavel nu s-a mulţumit să intre în 
oraş şi să aibă o  campanie scurtă de 
evanghelizare. In cetate erau mulţi 
oameni, Pavel avea un plan general 

pentru 18 luni şi, în această perioadă 
de 18 luni, Pavel i-a învăţat. Atunci 
când exam inăm purtarea lui Pavel în 

Efes, în Corint şi în Galatia, 
întotdeauna el a avut un plan 

general.
Să presupunem că m-aţi invita să 

vin în biserica dv. şi că eu sunt 
expert în creşterea bisericii. Stăm jos 
împreună, şi dv. veniţi şi îmi 
spuneţi: „Frate pastor, ajută-mă ca 
biserica mea să cunoască o creştere 
explozivă". Prim a întrebare pe care
vi-o voi pune va fi: „Spuneţi-mi, vă 
rog, arătaţi-mi şi mie care e  planul 
dv. general pentru creşterea bisericii 
dv." Aş dori să-mi prezentaţi un plan 
scris. Care este planul dv. pentru 
următoarele trei luni? în  ce fel aţi 
plănuit să-i formaţi şi să-i folosiţi pe 
membri? în ce fel aţi făcut planuri să 
ieşiţi în lume? Ce prelegeri de 
evanghelizare aţi plănuit?

Scoateţi o bucată de hârtie. 
Puneţi-vă singuri aceste întrebări. 
Cred că acest singur lucru, aplicat, 
va produce schimbări extraordinare. 
A cum  este februarie. C e veţi face în  
luna martie? Scrieţi. Ce veţi face în 
aprilie? Scrieţi. Ce veţi face în mai,

iunie, iulie? Ce planuri aveţi pentru 
cei care au căzut de la credinţă? 
Scrieţi. Ce planuri aveţi ca să-i 
cuceriţi pe tineri? Scrieţi. Ce planuri 
aveţi ca să-i formaţi pe membrii 
bisericii? Scrieţi. Ce planuri aveţi 
pentru adunări de evanghelizare? 
Scrieţi. Câte persoane aţi dori să 
botezaţi în  cam pania de seceriş din 
septembrie? Scrieţi. Visaţi visul lui 
Dumnezeu. Vedeţi totul în mintea 
dv. Apostolul Pavel făcea planuri. El 
îşi lua calendarul, îşi schiţa un plan 

general.
5. în  cartea Faptele Apostolilor, 

găsim o com binaţie între lucrarea  
personală ş i lucrarea publică. în
cartea Faptele A postolilor găsim 
foarte multă lucrare individuală.
Filip stă de vorbă cu etiopianul.
Petru stă de vorbă cu Comeliu. Pavel 
stă de vorbă cu Sila.

în Fapte 20,20, apostolul Pavel 
spune: „Ştiţi că n-am  ascuns nimic 
din ce vă era de folos şi nu m-am 
temut să vă propovăduiesc şi să vă 
învăţ, înaintea norodului şi în case". 
Vedeţi ce spune apostolul Pavel? 
„V-am învăţat înaintea norodului, 
deci în public, dar şi în case, din 

casă în casă."
Există un  m are pericol în  lucrarea 

adventistă. Lucrarea pastorală de 
astăzi este copleşită de datorii 
administrative. în  fiecare Sabat 
trebuie să predicaţi, trebuie să vă 
ocupaţi de finanţele bisericii, trebuie 
să vizitaţi pe membrii bolnavi, aveţi 
trei-patru biserici de care vă ocupaţi. 
D ar nici o problemă; fiţi 
recunoscători lui Dumnezeu, pentru 
că, în medie, un pastor filipinez are 
de la 12 până la 25 de biserici, în 
timp ce un pastor din Africa are de la 
25 până la 35 de biserici. Şi ştiţi 
foarte bine că în acele părţi ale 
lumii, în care avem mai puţini 
pastori, biserica creşte mai bine. Nu 
înţeleg, dar acesta e adevărul. 
Biserica creşte aşa de repede!

Nu pot să vă spun nimic despre 

România, dar vă spun din experienţa 
din America. Pastorul a devenit un 
mic administrator. Ca rezultat, îi 
rămâne din ce în ce mai puţin timp 
să facă lucrare din casă în casă. 
Foarte puţini pastori fac lucrarea din 
casă în casă, care trebuie să fie

făcută. Pastorii de succes studiază 
Biblia ei înşişi cu 10-15 persoane. 
Atunci când eram  pastor, aveam  trei 
biserici şi, în fiecare săptămână, eu 
însumi studiam Biblia cu 15 
persoane.

Nu-i puteţi instrui şi determina pe 
membrii bisericii să meargă şi să 
lucreze din casă în casă, dacă dv. nu 
vreţi să mergeţi şi să faceţi lucrare 
din casă în casă. Nu-i puteţi stimula 
pe membrii bisericii să facă ceea ce 
dv. nu sunteţi dispuşi să faceţi. Ca 
pastori, dv. sunteţi plătiţi să câştigaţi 
oameni pentru ceruri. Sunteţi plătiţi 

ca să deschideţi Biblia în faţa 
oamenilor şi să faceţi apel la ei ca să 

fie mântuiţi.
Chemarea cea mai înaltă a 

oricărui pastor este să deschidă 
Biblia, să vorbească despre Domnul 
Hristos şi să-i conducă pe oameni la 
decizie, prin studii biblice.
Apostolul Pavel făcea această lucrare 
din casă în casă. Apostolul Pavel îi 
vizita pe oameni acasă. Domnul Isus 
Hristos a făcut lucrare personală. 
Domnul Hristos S-a întâlnit personal 
cu Nicodim. Personal S-a întâlnit cu 
femeia de la fântână. Domnul Hristos 
S-a întâlnit personal cu tâlharul de 
pe crucea de alături, şi ultima lucrare 
a Domnului Hristos a fost să-l 
pregătească pe acesta pentru cer.

Putem să ajungem aşa de 
superdezvoltaţi, încât să părăsim 
lucrarea propriu-zisă a pastorului.
Dar nu există nici o chemare mai 
înaltă pentru dv. ca pastori, decât 
aceea de a face lucrare personală.
Cele mai grozave ilustraţii pentru 
predică vin dintre oameni. Cele mai 
grozave predici din Sabat ale dv. nu 
se vor naşte pentru că aţi petrecut 15 
ore cu verbe greceşti, ci pentru că aţi 
slujit cuiva care era bolnav de cancer 
şi pe moarte. Sau pentru că aţi vorbit 
unei femei care trecea prin 

experienţa divorţului.
Unii predicatori, atunci când 

încep să vorbească, sunt ca un avion 

cu reacţie sau ca o rachetă care se 
ridică direct în stratosferă. Şi sunt aşa 
de sus deasupra oamenilor, încât 
oamenilor nici nu le trece prin minte 
ce este în  capul lor. Pe cine încearcă 

ei să im presioneze? Cele mai bune 
predici predicate vreodată sunt



predicate de predicatori care cunosc 
inima membrilor lor. Au mers alături 

de ei. Au plâns cu ei. Au strigat cu ei. 
îm preună cu ei au studiat Biblia.

în fiecare campanie de 
evanghelizare pe care o ţin, chiar 
dacă ar veni zece mii de oameni, în 
fiecare zi pun deoparte un timp ca să 
vizitez pe unii dintre cei care vin. 
Trebuie să le iau pulsul. Trebuie să 
le înţeleg problemele. Ascultaţi: 
dacă luaţi în serios ce vă spun acum, 
aceasta va determina o schimbare a 
programului dv. de lucru. Nu veţi 
mai putea face toate lucrurile pe care 
le făceaţi până acum şi s-o mai 
puneţi şi pe asta. Lucrarea din casă 
în casă, lucrarea de prezentare a 
studiilor biblice, aceasta este 
esenţială pentru o biserică ce creşte.

Care este cuvântul? Combinaţie. 
Primul aspect este lucrarea 
personală, din casă în casă. Dar ce 
mai spune versetul acesta, Fapte 
20,20? „V-am învăţat înaintea 
norodului şi în case“ .

în Fapte 8,4.25 citim: „Cei ce se 
împrăştiaseră mergeau din loc în loc 
şi propovăduiau Cuvântul" 
(„mergeau pretutindeni11, după trad. 
engl.). „După ce au mărturisit despre 
Cuvântul Domnului şi după ce l-au 
propovăduit, Petru şi Ioan s-au întors 
la Ierusalim, vestind Evanghelia în 
multe sate'1.

Dacă dorim să avem succes, 
acesta trebuie să se bazeze pe două 
lucruri. înainte, faceţi lucrare din 
casă în casă şi predicarea dv. va fi 
predicare evanghelistică. Ţineţi un 
seminar de Daniel. Ţineţi nişte 
prelegeri de evanghelizare în 

biserica dv.
Bisericile cresc atunci când 

pastorul accentuează lucrarea din 
casă în casă, când este conducătorul 
lucrării din casă în casă şi atunci 
când pastorul predică în scurte 
campanii de evanghelizare publică.

6. Bisericile din N oul Testament 
creşteau pentru că m embrii laici ai 
bisericii erau implicaţi. Există un 
pasaj foarte interesant în capitolul 5 
din Faptele Apostolilor. Creşterea 
bisericii nu este numai răspunderea 
predicatorului. Creşterea bisericii 
este rezultatul angajării active a 
membrilor laici.

Una dintre întrebările pe care, ca 
pastori, trebuie să vi le puneţi este 
aceasta: în  ce fel aş putea să-i 
mobilizez mai mult pe membrii 
laici? întâlniţi-vă şi discutaţi cu 
prezbiterii, cu diaconii, cu comitetul 
bisericii. Şi puneţi-le aceste 
întrebări: în  ce fel putem să-i 
prindem pe tineri în misiune? în  ce 
fel putem să le prindem pe surori în 
misiune? în  cel fel putem să-i 
angajăm pe cei în  vârstă în misiune? 
Fiecare departament al bisericii îşi 
concentrează eforturile în aceeaşi 

direcţie. F iecare element al bisericii 
este concentrat asupra aceleiaşi ţinte.

Biblia, în Fapte 5,42, vorbeşte 
despre membrii laici. Ne dăm seama, 
din Fapte 5, că un număr mare de 
membri ai bisericii erau angajaţi. Iar 
în versetul 42, se spune: „Şi în 
fiecare zi, în Templu şi acasă, nu 
încetau să înveţe pe oameni şi să 
vestească Evanghelia lui Isus 
Hristos11. Petru fusese pescar. Matei 
fusese vameş. Oameni laici pe care 
Dumnezeu i-a chemat. Şi aceştia s-au 
angajat din plin în mărturie, în 
slujire, în câştigare de suflete.

Puneţi-i la lucru pe membrii laici. 
Angajaţi-i să m eargă şi să distribuie 
literatură. învăţaţi-i cum să studieze 
Biblia cu cineva. Atunci când dv. 
studiaţi Biblia cu cineva, aduceţi-i să 
vă observe. învăţaţi-i cum să 
organizeze o grupă în case.
Implicaţi-i în m od activ.

7. Erau p lin i de D uhul Sfânt. 
Fapte 13,52 spune: „în timp ce 
ucenicii erau plini de bucurie şi de 
Duhul Sfânt11. Atunci când studiem 
cartea Faptele Apostolilor, venim în 
contact cu o putere care nu poate fi 
tăgăduită; este evident că Dumnezeu 
i-a binecuvântat cu o putere ieşită 
din comun. Aici, în Scripturi, Biblia 
descrie oameni umpluţi de Duh.

Lucrarea de câştigare de oameni 
pentru îm părăţie este lucrarea lui 
Dumnezeu. Voi şi cu mine putem să 
convingem mintea, dar nu putem să 
transformăm inima. D ar atunci când 
îi cerem lui Dumnezeu, El ne va da 
puterea Spiritului. Puterea Duhului 
Sfânt este aceea care, pornind de la 
ceva de citit sau de la un anunţ, 
determină pe cineva să citească 
Biblia. Este puterea Duhului Sfânt

atunci când inima cuiva este atinsă 
în timp ce studiaţi Biblia cu el.
Este puterea Duhului Sfânt care 
unge predicarea dv. Este puterea 
Duhului Sfânt care-i determină pe 
oameni să vină la dv., la un seminar 
biblic, de Daniel sau de 
Apocalipsa.

Atunci când suntem mânaţi de 
simţul misiunii, atunci când avem 
pasiune pentru evanghelizare, 
atunci când credem că Dumnezeu o 
să ne dea câştig, atunci când 
conducem biserica în rugăciunea de 

mijlocire şi ne rugăm pentru oameni 
nume cu nume, atunci când facem 
planuri de creştere şi ne angajăm în 
ele, atunci când îi vizităm pe 
oameni din casă în casă, îi întâlnim 
în căminele lor, atunci când facem 
lucrare personală, atunci când 
conducem seminarii, la biserică, 
când săptămână după săptămână 
avem prelegeri de evanghelizare, 
atunci când îi angajăm pe membrii 
bisericii în slujire şi atunci când 
suntem plini de Duhul, biserica 
creşte, şi creşte, şi creşte.

Oricare biserică ce nu creşte 
este o decepţie pentru Domnul ei, 
care a chemat-o să crească. 
Dumnezeu nu ne-a chemat să 
menţinem numerele. Dumnezeu nu 
ne-a chem at să ne menţinem status 
quo-ul, situaţia. Dumnezeu ne-a 
chem at să gândim în termeni ampli, 
să facem planuri mari, generoase, să 
visăm cât mai departe, să ne rugăm 
pentru lucruri mari. Dumnezeu ne 
cheam ă să depăşim  limitele. Şi 
binecuvântarea Lui ne va fi dată. Şi 
mii şi mii vor fi botezaţi.

Credeţi lucrul acesta? Credeţi 
că trăim în timpul de aur al 
evanghelizării? Dv. sunteţi bărbaţii 
şi femeile care să facă lucrul acesta. 
Aici Dumnezeu nu are pe nimeni 
altcineva decât pe dv. Dumnezeu o 
va face prin dv.

M ark Finley este director şi vorbitor 

principal al postului de televiziune  I t  Is 

W ritten, în S.U.A. Acest articol este  

rezumatul unei predici pe care a ţinut-o  

în fa ţa  unui grup de pastori şi slujbaşi ai 

bisericii, în com unitatea învingători, din  

Bucureşti, 16 feb ru a rie  1999.



In naturoi
C lau d ia  E nache

C
âţi dintre noi am  mai avea 
timpul necesar să ne putem 

petrece un concediu adevărat 

în mijlocul naturii?
Şi mai reuşim, în plus faţă de 

aceasta, să descoperim, în fiecare 

săptămână, câtă zăpadă s-a aşternut 

(sau s-a topit) pe crengile copacilor 

din parcul de lângă casă, ori să găsim 

primul ghiocel din grădină, ori să 

vedem  ce flori noi au mai fost 
plantate în parcul oraşului?...

Ş i . .. Dar să mai întreb oare? Sau, 

mai bine, nu?
.. .Şi apoi mai putem descoperi 

lecţii noi din minunata carte a natu

rii, lecţii care să ne aducă mai aproa
pe de Autorul şi Creatorul tuturor?

... Cel puţin un sfat inspirat ar 

trebui să ne pună pe gânduri: „M a

mele n-ar trebui să fie atât de îm po
vărate de griji şi absorbite de lucru

rile artificiale, încât să nu aibă timp 

să-şi educe copiii din marea carte a 
lui Dumnezeu, natura, impresionând 

minţile lor tinere cu frumuseţile flo

rilor şi ale mugurilor ce se deschid”

(,Signs o fth e  Times, 5 august 1875).
„întreabă dobitoacele, şi te vor 

învăţa, păsările cerului, şi îşi vor 

spune... şi peştii mării îţi vor po

vesti.” „Du-te la furnică... vezi 

înţelepciunea ei.” „Priviţi păsările.” 

„Uitaţi-vă cu băgare de seamă la 

corbi” (Iov 12,7.8; Prov. 6,6; Mat.

6,26; Luca 12,24).
Şi tot Ellen White, vorbind de

spre D omnul Hristos, spunea: „El, 

care făcuse toate lucrurile, studia 

acum învăţăturile pe care mâna Sa le

------------------- 4

scrisese pe pământ, pe apă şi pe bolta 

cerului. Departe de căile nesfinte ale 

lumii, El a adunat comori de ştiinţă 

din natură. A  studiat viaţa plantelor, 
viaţa animalelor şi viaţa omului. 

Chiar din primii Săi ani, a fost stăpâ

nit de o singură ţintă: să trăiască pen

tru a-i face pe alţii fericiţi. Pentru lu
crul acesta a găsit resurse în natură” 

(Hristos, Lumina lumii, ed. 1997, 
pag. 48).

Aceasta este şi ceea ce aş dori să 
vă propun în următoarele rânduri: să 

descoperim lucruri uimitoare din 

creaţia lui Dumnezeu, lucruri care să 

ne îndrepte spre adevărurile pline de 
putere şi mereu noi ale Bibliei.

uite animale au obiceiuri 

neobişnuite; dar, dintre 
toate, este foarte interesant 

să descoperim  obiceiurile bursucilor. 

Şi, înainte de a trece la subiect, o 

________________ ^ _______________

întrebare: Ştiţi care este sinonimul 

pentru bursuc? Fiţi liniştite, n-o să vă 

răspund chiar imediat; vă voi mai 
povesti ceva între timp. Din familia 

bursucilor face parte şi sconcsul, ce

lebru prin arma chimică teribilă pe 
care o deţine. Sconcsul se apără prin 

ridicarea cozii şi eliminarea unei se

creţii nu prea p lăcut mirositoare. M i
cuţul viezure american (iată că v-am 

precizat şi sinonimul pentru bursuc) 

produce o substanţă (etilmercaptan), 

un lichid cu miros îngrozitor, spun 

specialiştii, care se simte şi în diluţii 

de 0,000.000.000.002 grame!

Dar nu obiceiurile sconcsului le 

vom lua în studiu acum, ci pe cele 

ale bursucului de miere şi pe ale 
celui european. Pentru început, să 

facem cunoştinţă, adică să îi prezint.

Bursucii (sau viezurii) aparţin or

dinului Carnivora, suprafamilia Ca- 

noidea. Suprafamilia Canoidea re-
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uneşte carnivorele cunoscute în mod 

obişnuit sub numele de câini, lupi, 

vulpi, urşi, bursuci, jderi, vidre, man- 

guste, hiene etc. Deşi încadrate în or

dinul menţionat, nu toate aceste ani

male sunt exclusiv carnivore. Unii 

bursuci se hrănesc cu miere, urşii 

consumă, pe lângă miere, şi fructe de 

pădure, iar marele urs Panda mănân

că exclusiv frunze de bambus.

Bursucul de miere şi cel european 

au talia cuprinsă între 70 şi 80 cm; 
blana este cenuşie, iar la viezurele 

european prezintă o dungă albă pe 
frunte şi faţă şi negru în jurul ochilor.

Bursucul de miere se hrăneşte - 

cum  îi spune şi numele - cu mierea 
albinelor sălbatice, viespilor şi bon

darilor. Dar cum o procură? Doar nu 

e aşa de uşor să găseşti în fiecare zi 
un nou stup de miere!

în zonele în care trăieşte bursucul 

de miere (adică Africa şi sudul Asiei), 
se găseşte o pasăre numită „indicato

rul de miere“ (indicator). Ea descope

ră stupul, dar nu poate să-l deschidă 
singură; de aceea, caută un bursuc şi 

începe să ţipe. Bursucul de miere în 

ţelege semnalul păsării indicator şi o 
urmează până la locul stupului; aco

lo bursucul desface stupul, iar pasă

rea indicator se hrăneşte şi ea cu res
turile rămase, care îi sunt mai mult 

decât suficiente...

Bursucul european este un ani

mal aparent foarte sobru (gândiţi-vă 
la descrierea făcută -  corpul gri, ne

gru în jurul ochilor). .Cu toate aces

tea, este foarte jucăuş. Mai mulţi vie

zuri se pot juca, împreună, „capra". 
Unul se pune „capră”, iar ceilalţi sar 

la rând peste e l.. .

Atunci când merg să-şi adune 

hrana, merg în echipe de câte doi. 
Pentru iarnă, îşi culeg în general ştiu- 

leţi de porumb pe care îi transportă 

în felul următor: unul dintre cei doi 

se întinde pe spate cu burta în sus şi 

cu labele ridicate, iar celălalt începe 

sâ-i depoziteze, pe burtă, ştiuleţii de 

porumb; când a terminat, îl remor

chează pe primul până la vizuină. 

Interesant, nu-i aşa?

Şi se mai ştie despre bursucii eu

ropeni că sunt nişte animale foarte 

curate. Au locuinţa subterană îm păr

ţită în camere cu destinaţie precisă: 
camera pentru locuit, camera pentru 

provizii şi „baia” . Parcă ar fi în tot

deauna pregătiţi pentru oaspeţi...

Şi dacă ne-am opri aici, ar fi fru 

mos, dar prea puţin; am căpăta nişte 

învăţături în plus, dar nici un câştig 
spiritual.

Aşadar, să urmăm exemplul 

Domnului Hristos şi să descifrăm, în 

fiecare lecţie a naturii, o învăţătură 

spirituală.

Bursucul de miere ascultă întotdea

una de chem area păsării indicator.
Pentru el, acest lucru este egal cu 

descoperirea hranei fizice de care are 

nevoie, cu supravieţuirea.

Tuturor creştinilor. Domnul Hris

tos le-a spus: „D ar M ângâietorul, adi
că Duhul Sfânt, pe care-L va trimite 

Tatăl, în Numele Meu, vă va învăţa 

toate lucrurile şi vă va aduce aminte 
de tot ce v-am spus Eu” (Ioan 14,26).

Iar pentru noi, învăţătura este 

aceasta: dacă vrem  să supravieţuim, 

dacă vrem să trăim şi să beneficiem 

zilnic de hrana de care avem atâta 
nevoie, trebuie să ascultăm toate 

chemările, toate mustrările şi 

îndemnurile Duhului Sfânt.

Bursucul european este un ani
m al aparent sobru, dar prietenos.

Noi, creştinii, privim  foarte serios 

lucrurile veşnice. D ar aceasta nu tre

buie nicidecum să ne îm piedice să 

fim bucuroşi şi bine dispuşi, aşa du

pă cum îi îndem na apostolul Pavel 

pe filipeni: „Bucuraţi-vă totdeauna 
în Domnul! Iarăşi zic: Bucuraţi-vă!” 

(Fii. 4,4)

Pentru a-şi procura şi depozita  

hrana, bursucii m erg întotdeauna  
câte doi.

Şi se pare că lucrul în echipe de 

câte doi este foarte eficient, nu numai 

pentru bursuci. însuşi Mântuitorul i-a 

trimis pe ucenici înaintea Lui, doi 

câte doi. „După aceea, Domnul a mai 

rânduit alţi şaptezeci de ucenici şi i-a 

trimis doi câte doi înaintea Lui, în 

toate cetăţile şi în toate locurile pe 

unde avea să treacă El” (Luca 10,1).

în  sfârşit (iată şi ultima concluzie 

care se adresează inimii fiecăruia din

tre noi), privind la bursuci, nu putem  

avea decât cuvinte de admiraţie 

pentru curăţenia casei lor. Şi tot 

privind la ei, stau şi mă întreb: oare 

casa -  cam era - sufletului meu este • 

curată, gata oricând de a-L primi pe 

Domnul Hristos? Căci Domnul 

Hristos spune, în Apocalipsa 3,20: 

„Iată. Eu stau la uşă şi bat. Dacă 

aude cineva glasul Meu şi deschide 

uşa, voi intra la el, voi cina cu el, şi 

el cu M ine” .

Claudia Enache este profesoară de 

biologie în Bucureşti.
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'  vo raH e  c m to râ ?
ft  rt

Interviu cu o tânără procuror, care îşi împarte viata 
între Parchet şi pastoratie, visând să poată lucra 
pentru copii şi tineri, ca altădată.

Luise Rusu, sunteţi procuror la 
Parchetul de pe lângă Judecătoria  
M unicipiului Arad. Pentru a vă 
putea cunoaşte şi înţelege mai bine, 
spuneţi-ne ceva despre copilăria dv.

îm preună cu cei doi fraţi şi cu 
părinţii noştri, am fost o familie 
unită, aveam încredere unii în alţii, 
ne simţeam fericiţi şi n-am căutat 
niciodată o altă bucurie. Privind în 
urmă, cred că am fost o familie foarte 
disciplinată, în care activităţile îşi 
aveau întotdeauna un program foarte 
bine stabilit.

în  ce măsură anii copilăriei se 
regăsesc în viaţa dv. prezentă?

Colegii m ă consideră o persoană 
foarte ordonată şi exigentă, mai întâi 
cu mine însămi şi apoi cu ceilalţi. 
Cred că magistratura este lucrul care 
mi se potriveşte cel mai bine. D osare
le şi fişierul meu sunt întotdeauna 
foarte bine organizate, oricine poate 
găsi un document de care este nevo
ie. Cu siguranţă, anii copilăriei au un 
cuvânt greu de spus în această con
duită personală. Lecţiile învăţate în 
casa părintească m ă urmăresc cu atâ
ta putere, încât simt şi acum că nu 

pot altfel.
Spuneţi despre magistratură că 

este o adevărată vocaţie pentru dv. 
Cum aţi reuşit să vă orientaţi profe
sional spre un asemenea domeniu?

S-ar putea să vă dezamăgesc, dar 

nu acesta a fost visul copilăriei mele 
şi nici dorinţa părinţilor mei. în pri

ma copilărie, am fost atrasă spre artă. 
Mi-au plăcut pictura şi literatura. Do
rinţa părinţilor mei a fost să mă fac 
medic; ştiţi că, pentru un  bun adven
tist, a fi medic este sinonim cu cre
dinţa. Astfel se explică faptul că am 
urmat Liceul Sanitar, deşi dorinţa şi 
căutările mele erau diferite. Când am 
ajuns să pot decide singură asupra 

viitorului meu, am hotărât să dau la 
filologie, dar am  întâmpinat dificul
tăţi cu limba germ ană, aşa că dorinţa 
m ea a  rămas doar dorinţă. în  deruta 
care a urmat, am descoperit că m ă in
teresează dreptul, dar trebuie să recu
nosc, nu prea ştiam ce înseamnă 
dreptul.

Pentru foarte mulţi adventişti, 
profesia de procuror are prea 
puţine legături cu mărturisirea de 
credinţă a bisericii noastre. Cum  
reuşiţi să rezolvaţi această dilemă  
morală?

Adventismul şi magistratura nu 
se exclud, în ciuda dilemei aparente. 
Mulţi fraţi şi surori chiar îmi pun 
această întrebare, care pentru mine a 
încetat de m ult să mai existe. înţeleg 
foarte bine nedumerirea, care vine 

din necunoaşterea specificului m un
cii noastre. Mulţi cred că procurorul 
este acel om  rău, care îşi face o pro
fesie din a-i acuza pe cei din jur, pen

tru a-i pedepsi sau a-i vedea că sufe
ră. în realitate, procurorul este m ult 
mai direct legat de Legea Celor Zece 
Porunci decât oricare alt credincios,

apărător formal al Decalogului. A  do
ua parte a Legii lui Dumnezeu este 
baza din care se dezvoltă întregul sis
tem legislativ al oricărei ţări, cât de 
cât democratice. Funcţia m agistratu
rii este aceea de a veghea la respecta
rea legalităţii şi a drepturilor şi liber
tăţilor oamenilor. Procurorul nu do
reşte să facă rău nimănui, ci datoria 
sa este să-i protejeze pe cei slabi sau 
dezavantajaţi şi să le facă dreptate 
celor nedreptăţiţi.

Daţi-ne mai multe detalii despre 
munca dv. ca procuror.

Am  afirmat că procurorul face 
dreptate. în modul cel mai direct, ju 
decătorul este cel care face dreptate. 
Procurorul preia dosarul pregătit de 
poliţie, îl studiază cu mare atenţie, 
stă de vorbă cu inculpatul, pentru a-şi 
da seama dacă trebuie să înainteze 
dosarul în  instanţă sau nu. Sunt şi 
anumite situaţii în care toată munca 
de cercetare o face doar procurorul. 
Este vorba de cazurile deosebit de 
grave, cum ar fi: omorurile, luarea de 
mită şi altele. Dacă procurorul apre

ciază că fapta nu este prea gravă, el 
poate hotărî scoaterea de sub urm ări
re penală sau aplicarea unei amenzi 
administrative. Dar dacă el apreciază 

că este necesar, atunci pregăteşte re
chizitoriul, adică formulează actul de 
acuzare, care va fi citit în instanţă. 
Acesta cuprinde toate circumstanţele 
în care s-a produs fapta. Astfel, m un
ca procurorului de cercetare penală
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este preluată de procurorul de instan
ţă. Acesta prezintă şi susţine probele 
de acuzare. De cealaltă parte se află 
inculpatul, cu avocatul apărării, iar 
judecătorul ascultă ambele prezen
tări. în mod greşit s-a considerat că 

procurorul de instanţă trebuie să-l 
acuze cu orice preţ pe inculpat. Lu
crul acesta nu este adevărat. El cu
prinde în prezentarea sa şi circum
stanţele atenuante şi chiar cere ca 

sentinţa să ţină cont de acestea. Pro
curorul, practic, trebuie să fie im par
ţial. Personal mă bucur de recunoaş

terea colegilor ca fiind un procuror 
imparţial.

Ce rol au convingerile religioa
se în munca dv. ? Este compatibilă  
iubirea de oameni cu ceea ce faceţi?

Primele învăţături primite chiar 
în familie şi în biserică au fost acelea 
că Dumnezeu îi iubeşte pe toţi oam e
nii şi că, înaintea Lui, toţi suntem e- 
gali, toţi suntem păcătoşi şi toţi avem 
nevoie de iertare. Acest lucru ne face 
să fim mai reţinuţi atunci când îi 
acuzăm pe alţii. Oricât ar fi cineva de 
greşit sau chiar un recidivist, eu nu 
pot să-l consider decât ca pe un om, 
ca pe un semen.

Aţi putea afirma că îi iubiţi pe 
cei pe care îi acuzaţi?

Da, aş putea afirma acest lucru.
Să abordăm acum o altă latură 

a vieţii dv., şi anume aceea de pro

curor şi soţie de pastor. Cum reuşiţi 
să le armonizaţi pe cele două?

La începutul carierei mele în m a
gistratură, mi-a fost destul de greu, 
pentru că lipsa de experienţă m ă fă
cea să am nevoie de foarte mult timp 
pentru lucruri pe care acum le fac din 
rutină. Cu toate acestea, regret că nu 
am  mai mult tim p pentru a-1 ajuta pe 
soţul meu. M i-ar plăcea, de exemplu, 
să lucrez cu copiii sau cu juniorii ori 

companionii, aşa cum făceam altăda
tă. Continuu să sper că voi putea, 
cândva, să aloc mai mult timp lucră
rii pastorale şi m isionare, pe care le 
îndrăgesc foarte mult. Uneori este 
necesar să-l însoţesc pe soţul meu în 
diverse vizite foarte grele, şi atunci 
îmi fac timp. Alteori ne consfătuim în 
cazuri pastorale care implică şi cu
noaşterea noţiunilor generale de 
drept şi justiţie. Dar, dincolo de aces
tea, dragostea frăţească şi iubirea de 

oameni sunt mai presus de aspectele 
juridice ale pastoraţiei.

Poate că unii cititori tineri ar 
dori să aleagă magistratura. Ce 
lucruri ar trebui să ştie neapărat?

Din capul locului, trebuie să-ţi 
propui să fii un magistrat foarte bun. 
Pentru acest lucru trebuie să fii, în 
primul rând, cinstit cu tine însuţi. 
Ordinea şi conştiinciozitatea sunt, de 
asemenea, condiţii de bază. Să fii 
dispus să munceşti foarte mult şi, mai

presus de toate, să-i iubeşti pe 
oameni şi să-ţi placă dreptatea.

Am putea spune că un bun creş
tin va fi un bun magistrat?

Da. A fi un bun m agistrat înseam 
nă a fi corect. Chiar dacă faci uneori 
mici greşeli de apreciere, acestea ţi se 
iartă, dar dacă nu eşti corect, te des
califici să fii magistrat. A fi creştin 
înseamnă a fi corect şi a-i iubi pe 
oameni, lucru care este sinonim cu a 
fi magistrat.

Cum i-aţi încuraja pe tinerii 
aflaţi în impas sau care se gândesc 
să aleagă magistratura?

Eu însămi am  trecut uneori prin 
greutăţi şi perioade dificile, dar aş 
vrea să-i încurajez pe tineri, spunân- 
du-le că noi suntem preţioşi în ochii 
lui Dumnezeu şi că El are un loc şi o 
chemare pentru noi. Simţământul 
Providenţei, care ne poartă de grijă şi 
ne călăuzeşte pe calea devenirii 

noastre spirituale şi profesionale, ne 
ajută să depăşim  perioadele mai în
tunecoase ale vieţii. Să-L lăsăm pe El 
să ne conducă, fără să-I im punem  
cum şi unde. Să nu spunem nicioda
tă: „Doamne, eu vreau numai acest 
lucru şi numai aşa” . Să fim dispuşi să 
acceptăm voinţa Sa în viaţa şi în 

deciziile noastre. Să ne rugăm şi să 
spunem: „Facă-se voia Ta !”

Interviul a fo s t  luat de ton Buciumau.



Hotărâri importante
la Comitetul Executiv al Conferinţei Generale

Luni ,  1 mart ie ,  la sed iu l  Con fer in ţe i  Generale, s-a desch is  o şed inţă  spec ia la  a C om i te tu lu i  
Executiv,  format  din 268 de membri  care reprezintă b iser ica din lumea întreagă. Convocarea fusese 
hotărâtă de Comite tu l  A dm in is t ra t iv  al Confer in ţe i  Generale la data de 27 ianuarie, pentru a d iscuta 
un raport  p r iv i to r  la fratele Robert Folkenberg, p reşedinte le  Confer inţe i  Generale. Raportul constata 
def ic ien ţe  ser ioase în ac t iv i ta tea  p reşed in te lu i ,  de natură să îi  afecteze c red ib i l i ta tea  şi ef ic ienta.

Procedura 

premergătoare
Către sfârşitul lunii decembrie, 

anul trecut, au apărut unele acuzaţii 
împotriva fratelui Folkenberg, care 
au devenit mai îngrijorătoare o dată 
cu apariţia în câteva importante ziare 
americane a unui articol despre pro
cesul deschis împotriva sa şi a Con
ferinţei Generale de un om de afaceri 
din California, pentru pretinse daune 
în afaceri. Avocaţii Conferinţei Ge
nerale au examinat dosarul şi con
cluzia lor a fost că nu există nici o 
bază faptică sau legală pentru acest 
proces. Conferinţa Generală nu a 
lucrat niciodată cu acea persoană 
care, deci, nici nu poate revendica 
vreo sumă de bani de la biserică. Din 
nefericire, în timp ce se pregătea 
apărarea în acest proces, au apărut 
dovezi ale unei conduite incorecte 
din partea fratelui Folkenberg.

în această situaţie, fratele Folken
berg a solicitat colaboratorilor săi să 
cerceteze cazul şi, ca urmare, a fost 
stabilită o comisie de 19 persoane 
căreia i s-au pus la dispoziţie docu
mentele necesare. Comisia s-a întâl
nit în zilele de 25 şi 26 ianuarie, a 
examinat materialele existente, a dis
cutat mai multe ore cu fratele Folken
berg şi şi-a formulat o concluzie pe 
care a prezentat-o Comitetului Admi
nistrativ al Conferinţei Generale, în 
şedinţa din 27 ianuarie, la care au 
participat şi majoritatea preşedinţilor 
de diviziuni ale bisericii mondiale. 
Comitetul a acceptat raportul comisi
ei: biserica nu are motive de neliniş
te cu privire la procesul propriu-zis, 
nu au existat nici un fel de tranzacţii 
ale bisericii cu omul de afaceri cali- 
fornian şi nu sunt în discuţie fonduri 
ale bisericii. Relaţiile fratelui Folken
berg cu acel om de afaceri începuseră

cu mult timp înaintea alegerii sale ca 
preşedinte al Conferinţei Generale şi 
au continuat, în ciuda reputaţiei proas
te pe care acela şi-a creat-o. Fratele 
Folkenberg nu i-a informat pe colabo
ratorii săi apropiaţi despre riscul des
chiderii acestui proces. Mai presus 
de acestea, s-a constatat că preşedin
tele a folosit în mod incorect unele 
prerogative ale funcţiei sale, iniţial 
în unele eforturi pentru a strânge 
fonduri pentru activităţi umanitare, 
apoi pentru a determina pe acel om 
de afaceri să renunţe la acuzaţiile şi 
ameninţările sale fără scrupule. Ca 
urmare, s-a hotărât convocarea Comi
tetului Executiv al Conferinţei Gene
rale între 1 şi 4 martie, pentru a lua o 
decizie în criza creată.

Anunţarea retragerii din 
funcţie?

Zece zile mai târziu, pe 7 februa
rie, fratele Folkenberg a înmânat se
cretarului Conferinţei Generale, fra
tele Ralph Thompson, o scurtă scri
soare în care îşi anunţa decizia de a 
se retrage din funcţia de preşedinte, 
recunoştea că a comis greşeli în rela
ţiile cu omul de afaceri, aprecia fap
tul că „nu a fost pusă în discuţie inte
gritatea motivelor" sale şi asigura bi
serica de sprijinul său complet în efor
turile pentru împlinirea misiunii ei.

A doua zi, în faţa celor 600 de an
gajaţi ai Conferinţei Generale, fratele 
Folkenberg a făcut o declaraţie foarte 
mişcătoare, anunţându-şi retragerea 
imediată. El a arătat că motivele ho
tărârii luate sunt tulburarea creată de 
procesul deschis împotriva sa şi ne
voia ca biserica ca rămână unită în 
misiune. „Niciodată nu aş fi visat că 
va veni o asemenea zi“, a spus preşe
dintele. „Există ceva cu mult mai 
important decât Robert Folkenberg 
si poziţia de preşedinte al Conferin- 

^ ___________ ___

ţei Generale, şi anume această mişca
re pe care Domnul a ridicat-o şi sarci
na pe care El ne-a încredinţat-o. 
Aceasta este mai presus de orice per
soană. Aceasta este mai presus de 
orice greşeală şi, Domnul ştie, eu am 
făcut greşeli. Le-am mărturisit, mi-am 
cerut iertare, am plâns şi m-am rugat 
cu privire la ele. Dar, mai presus de 
toate acestea, avem o mişcare a sfâr
şitului, cu o solie finală pe care ne-a 
încredinţat-o Domnul."

Decizia aceasta şi mai ales conţi
nutul şi tonul declaraţiei de retragere 
au impresionat favorabil atât pe cola
boratorii săi, cât şi biserica. Fratele 
Thompson a comentat astfel: „Cu to
ţii suntem mâhniţi de această succe
siune rapidă de evenimente care au 
dus la decizia de retragere a fratelui 
Folkenberg. Un şir întreg de situaţii 
l-au copleşit. Pentru binele bisericii şi 
al familiei sale, este bine să urmeze o 
perioadă de vindecare. Noi îl admi
răm pentru decizia pe care a luat-o şi 
contăm pe contribuţia pe care o va 
aduce mai departe la înaintarea bise
ricii pe care o iubeşte atât de mult. 
Atunci când a fost ales pentru prima 
dată, cu aproape nouă ani în urmă, 
fratele Folkenberg ne-a reamintit că 
adevăratul preşedinte al Conferinţei 
Generale este Domnul Isus Hristos. 
Biserica merge mai departe şi, aşa 
cum îmi place mereu să spun, viitorul 
este la fel de strălucit ca făgăduinţele 
lui Dumnezeu".

Unele declaraţii au subliniat rapi
ditatea şi transparenţa cu care condu
cerea bisericii a tratat această criză: 
„Mulţumesc lui Dumnezeu că biseri
ca s-a ocupat de această criză prompt 
şi transparent", a spus directorul acti
vităţilor capelanilor de la Conferinţa 
Generală, fratele Richard Stenbakken. 
„Simţim din plin amărăciunea creată 
de această situaţie. Dar sunt bucuros
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să văd că biserica şi-a exercitat jude
cata fără să aibă, totuşi, o atitudine 
de condamnare/*

Gregory Allen, care conduce de
partamentul de teologie al Colegiu
lui Oakwood, a declarat: „Intr-o cri
ză, trebuie să gândim cu seriozitate şi 
să punem o întrebare vitală: Ce spu
ne Dumnezeu bisericii Sale printr-o 
situaţie ca aceasta? Pentru poporul 
lui Dumnezeu, răspunsul este că, în
totdeauna, Dumnezeu ne cheamă 
înapoi la o relaţie cu El. El ne chea
mă înapoi la misiunea Sa, să lucrăm 
potrivit priorităţilor Sale şi să folo
sim strategia Sa“.

începând cu 8 februarie, fratele 

Ralph Thompson, secretarul Confe

rinţei Generale, a devenit preşedinte 

interimar, până la alegerea unui nou 

preşedinte. Fratele Thompson, în vârstă 

de 69 de ani, este secretar din anul 

1980. Cu excepţia demisiei fratelui 

Robert Pierson, în 1978, din motive de 

sănătate, aceasta este singura situaţie 

în  care un preşedinte al Conferinţei 

Generale se retrage din funcţie.

Decizii importante
Luni, 1 martie, 240 dintre cei 268 

de membri ai Comitetului Executiv 
au fost prezenţi la sediul din Silver 
Spring pentru a delibera asupra cere
rii de retragere a fratelui Folkenberg 
şi a alege un nou preşedinte. Diminea
ţa, fratele George Brown, fost preşe
dinte al Diviziunii Inter-Americane, a 
prezentat un mesaj devoţional plin 
de putere spirituală, bazat pe porunci
le lui Dumnezeu către poporul Israel 
în faţa Mării Roşii, la ieşirea din Egipt.

Fratele Thompson a condus şedin
ţa de dimineaţă. Agenda a fost des
chisă cu cererea fratelui Folkenberg. 
Discuţiile au fost foarte serioase, dar 
s-au desfăşurat într-o atmosferă cal
mă, netensionată. Fratele Folkenberg 
a vorbit aproape o jumătate de oră, 
mulţumind comitetului pentru că s-a 
bucurat de privilegiul de a conduce 
biserica pentru mai mult de opt ani. 
El a menţionat că, în această perioa
dă, numărul de membri a crescut de 
la şase milioane în 1990 la peste 
zece milioane acum şi, de asemenea, 
situaţia financiară a bisericii s-a 
îmbunătăţit foarte mult. într-o ultimă 
luare de cuvânt, fratele Folkenberg i-a 
rugat pe delegaţi să accepte retrage
rea sa, pentru că nu va putea accepta

să reia poziţia de preşedinte în nici 
un caz.

După discuţii, comitetul a votat 
acceptarea oficială a cererii fratelui 
Folkenberg. A fost adoptată o decla
raţie de apreciere a felului în care 
Dumnezeu l-a folosit pentru progre
sul bisericii în perioada 1990-1999. 
în aceeaşi zi, fratele Folkenberg a 
anunţat că a ajuns la o înţelegere cu 
omul de afaceri din California, care 
şi-a retras plângerea. Informaţia nu a 
fost confirmată încă dintr-o sursă 
judiciară.

Următorul pas a fost hotărârea ca 
întregul Comitet Executiv să devină 
Comitet de numiri, în vederea alege
rii unui nou preşedinte. Comitetul de 
numiri a ales ca preşedinte de şedinţă 
pe fratele Calvin Rock şi ca vicepre
şedinte pe fratele Niels-Erik Andrea- 
sen. Două ore au fost consumate în 
rugăciune şi s-a discutat profilul 
spiritual şi profesional al unui viitor 
preşedinte. Au fost prezentate pasaje 
potrivite din Scripturi şi din Spiritul 
Profeţiei şi delegaţii s-au rugat din 
nou, în plen şi pe grupe. Un membru 
al comitetului declara: „Biserica pu
tea să fie mândră văzându-i pe con
ducători pe genunchi, mulţi dintre ei 
cu ochii în lacrimi, implorând pe 
Dumnezeu pentru conducerea Duhu
lui Sfânt. Atmosfera era cu totul spi
rituală şi rugăciunile au fost minuna
te. în discuţiile care au urmat, nu au 
existat tensiuni, resentimente sau 
manevre". Pentru un timp s-a discu
tat dacă se va alege un preşedinte 
care să asigure conducerea până în 
anul 2000, la sesiunea Conferinţei 
Generale, sau unul care să aibă şanse 
mari pentru realegere la sesiune. Dar 
s-a convenit că este mai bine să ne 
concentrăm asupra alegerii persoanei 
potrivite acum, fără să ne întrebăm 
dacă persoana va fi realeasă sau nu în 
anul 2000.

în procesul alegerii unui preşe
dinte, care a durat aproape patru ore, 
au fost discutate mai mult de zece 
persoane. în aceeaşi atitudine calmă, 
responsabilă şi marcată de prezenţa 
Duhului Sfânt, votul final a fost dat 
fratelui Jan Paulsen, vicepreşedinte 
al Conferinţei Generale, din 1995.

Originar din Norvegia, fratele 
Paulsen a lucrat timp de şapte ani în 
ţara natală, apoi în Ghana şi Nigeria 
ca profesor (1962-1967) şi preşedinte 

_______________ ^

Dr. Jan  Paulsen, 
noul preşedinte al Conferinţei Generale

al Seminarului Adventist din Africa 
de Vest (1967-1968). între 1968 şi 
1976 a condus departamentul de re
ligie la Colegiul Newbold, din An
glia, şi apoi a fost preşedintele cole
giului (1976-1980). Pentru următorii 
cincisprezece ani a fost secretarul 
(1980-1983) şi preşedintele (1983- 
1990) Diviziunii Trans-Europene. La 
ultima sesiune a Conferinţei Gene
rale a devenit vicepreşedinte. Fratele 
Paulsen este căsătorit din 1955, are 
trei copii şi şi-a luat doctoratul în 
anul 1972, la Universitatea din 
Ttibingen.

Imediat după alegere, fratele Cal
vin Rock a declarat: „Fratele Paulsen 
are tot sprijinul nostru. El este un 
gânditor analitic foarte serios, dar în 
acelaşi timp are spirit practic. Este un 
vizionar, dar nu este superficial. Este 
un om cu picioarele pe pământ, este 
înţelept, calm şi impune respect, 
întruneşte bunătate şi spiritualitate".

Marţi dimineaţă, fratele Paulsen a 
făcut o declaraţie înaintea Comitetu
lui Executiv, afirmând că a acceptat 
această numire ca pe o chemare de la 
Dumnezeu, aşa cum întotdeauna a 
acceptat chemarea lui Dumnezeu 
prin biserică. Noul preşedinte a mai 
spus că nu consideră că acum deţine 
toată înţelepciunea, ci este dispus să 
asculte opiniile celorlalţi şi chiar să 
fie contrazis. „Suntem o familie de o 
mare diversitate", a spus noul preşe
dinte. „Talentele noastre diferă, gân
direa noastră diferă, avem tempera
mente diferite şi nu totdeauna 
suntem de acord unii cu alţii. Aş dori 
să ştiţi că asta nu este o problemă 
pentru mine. Nu este obligatoriu să 
gândim la fel în orice lucru. Dar sun
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tem decişi să ne găsim un drum de 
acţiune, indiferent care ar fi deosebi
rile dintre noi, pentru că este impor
tant... să ne putem uni să împlinim 
ceea ce Domnul are în minte, ceea ce 
El vrea să împlinim.“ Alături de dânsul 
s-a aflat şi soţia sa, Kari.

Marţi, 2 martie, la puţine ore după 
alegerea sa, fratele Paulsen a răspuns 
pentru Adventist Review  întrebărilor 
redactorului William Johnsson. în numă
rul viitor vom publica fragmentele ce
le mai semnificative ale interviului.

Miercuri dimineaţă, reporteri ai 
unor publicaţii americane, între care 
The Washington Post, au adresat noului 
preşedinte întrebări cu ocazia confe
rinţei de presă organizate la sediul 
Conferinţei Generale. în aceeaşi zi, 
seara, în cadrul obişnuitei emisiuni TV 
în direct, transmise o dată pe lună de 
la sediul Conferinţei Generale, fratele 
Paulsen şi soţia sa au putut fi văzuţi 
şi ascultaţi, iar vineri seară, serviciul 
divin de instalare în noua funcţie şi 
predica fratelui Paulsen au fost trans

mise prin satelit în lumea întreagă.
Deşi procesul de vindecare în urma 

crizei la nivel înalt abia a început, avem 
asigurarea că păstrarea aceleiaşi ati
tudini de rugăciune, încredere în Dum
nezeu şi în biserica Sa ne va conduce 
la un progres şi mai viguros al bisericii, 
pentru că acum şi întotdeauna „dom
nia va fi pe umărul Său“ (Is. 9,6).

A drian  Bocăneanu, 

preşedin tele Uniunii

Nouă ani de progres şi înnoire

/V

I
n anul 1990, Ia alegerea sa, fratele Robert Folkenberg a fost cel mai tânăr preşedinte al Conferinţei Generale din acest secol şi singurul 
ales direct din poziţia de preşedinte de conferinţă. în cei aproape nouă ani, numărul de membri al bisericii a crescut cu aproape 68%, 
iar contribuţiile financiare ale membrilor au crescut cu peste 57%. Iniţiativa numită Misiunea Globală a dus la înfiinţarea a 12 000 de 

noi biserici adventiste în acest interval. Creşterea rapidă a bisericii în fostele ţări comuniste din Europa, din Africa şi din alte teritorii a dus 
la crearea unei noi diviziuni (Diviziunea Euro-Asia, cu sediul la Moscova) şi la divizarea regiunii Asia-Oceanul Pacific în două 
organizaţii: Diviziunea Asia de Nord, cu sediul la Seul. Coreea, şi Diviziunea Asia de Sud, cu sediul la Hosur, India. Călătorind în jur de 
două sute de zile pe an, fratele Folkenberg nu a ezitat să viziteze regiuni cu situaţii politice dejicate sau chiar zone periculoase, cum au fost 
Iranul. Irakul, China, Cuba şi, de curând. Angola devastată de război şi de lupte interne. în 1994, fratele Folkenberg a botezat prima 
persoană convertită în Mongolia.

Membrii bisericii din lumea întreagă au putut să urmărească activitatea acestui „preşedinte peripatetic", cum a fost supranumit, prin 
intermediul buletinului său săptămânal transmis pretutindeni prin poşta electronică şi prin fax. De asemenea, fratele Folkenberg a iniţiat 
mai multe hotărâri care să sporească transparenţa funcţionării diferitelor niveluri de organizare a bisericii. Documentul intitulat „Consacrare 
totală faţă de Dumnezeu'*, care îi aparţine în bună măsură, a fost votat în anul 1996 de Comitetul Anual şi cere fiecărui pastor, fiecărei 
biserici locale, şcoli, instituţii medicale şi fiecărui nivel administrativ al bisericii să adopte declaraţii de misiune, să îşi determine obiective 
măsurabile şi să îşi evalueze anual rezultatele.

Fratele Folkenberg a fost mereu în linia întâi în domeniul folosirii tehnologiilor moderne atât pentru funcţionarea mai eficientă a 
bisericii, cât şi pentru proclamarea Evangheliei în lumea întreagă, mai ales în teritoriile închise pentru misiune. Reuşita programelor NET 
’95 şi NET ’96 a dus la crearea AGCN (Agenţia Adventistă pentru Comunicaţii Globale), care a asigurat mijloacele tehnice pentru prima 
campanie transmisă prin satelit pe toate continentele, NET ’98.

Biserica adventistă din România apreciază în mod special conducerea fratelui Folkenberg între 1990 şi 1999 şi păstrează amintiri 
preţioase în urma vizitei pe care a făcut-o în România, la mai puţin de un an de la alegere, în primăvara anului 1991.

RADIO VOCEA SPERANŢEI

5 ANI
Î

ncheierea celor cincizeci de zile 
de „Cincizccim e pentru mine” 
s-a împletit armonios cu un alt 

eveniment -- împlinirea a cinci ani de 
emisie în FM a postului de radio 
Vocea Speranţei.

Considerăm cei 5 ani de emisie în 
FM o mână întinsă spre cer, spre lu
me, spre noi înşine. Fiecare deget al 
acestei mâini este simbol al unui an 
de trudă, de aşteptări, de împliniri şi 
mai ales de rugăciuni.

Evenimentul „Radio Vocea Spe
ranţei -  5 ani în FM” a debutat dimi
neaţa, 28 februarie, ora 9, printr-o 
emisiune aniversară, la care au luat

In  fm
cuvântul personalităţi ale lumii reli
gioase şi culturale din România (pre
ot prof. dr. Alexandru Stan, de la In
stitutul Teologic Ortodox din Bucu
reşti, Marina Fara, purtătorul de cu
vânt al Arhiepiscopiei Romano-Ca- 
tolice, dr. David Ciucur, preşedintele 
Alianţei Evanghelice, Adrian Bocă
neanu, preşedintele Uniunii, Ieremia 
Rusu, directorul postului de radio 
Vocea Evangheliei, Ion Zubaşcu, 
jurnalist la România Liberă, Cristian 
Ţepeş, realizator de emisiuni în ca
drul departamentului „Viaţa Spiritu
ală” de la Televiziunea Română, Ion 
Moanţă, de la Radio România

Cultural). Programul a continuat la 
Sala Mare a Palatului, la ora 18, cu 
un concert aniversar susţinut de Jen- 
nifer LaMountain. Steve Darmody, 
Trio Celest şi grupul Enthousiasmos. 
Cele patru mii de locuri au găzduit 
invitaţi din toate colţurile ţării, 
veniţi special pentru această ocazie.

Preşedinţia, Cabinetul primului 
ministru şi Consiliul Naţional al 
Audiovizualului au fost reprezentate 
prin Traian Radu Negrei, consilier de 
stat al preşedinţiei pe probleme de 
culte, cultură şi învăţământ, respectiv 
Dan Romulus Şerban, consilier al 
primului ministru pe probleme de 
sănătate, şi Marin Traian, ministru 
secretar de stat, membru în Consiliul 
Naţional al Audiovizualului.

Mai multe amănunte vor fi oferite 
în numărul următor.

Radio Vocea Speranţei
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MAR1A TR1F (n. Burcă, 13 dec. 1954 - 4  ian. 1999) 
s-a nflscut într-o familie de credincioşi adventişti. în
cheie legământ cu Domnul Hristos, prin botez, la 29 
august 1970. Din anul 1994, când soţul ei, fratele 
Teodor Trif, este chemat să lucreze ca slujitor al 
Evangheliei, contribuie alături de el Ia slujirea 
pastorală. A fost un om al rugăciunii şi al credinţei. 
Deşi în viaţă a avut parte de multă suferinţă fizică 
datorită unor accidente, n-a murmurat şi n-a încetat 
să-şi pună toată încrederea în Dumnezeu.

Ultimele texte biblice, rostite pe patul de suferinţă, au fost cele din loan 

14.1-3 şi Romani 8.28. în ziua de 4 ianuarie, un număr impresionant de 

credincioşi şi pastori, alături de soţ şi familie, au condus-o la locul de 

odihnă temporară, aşteptând cu încredere ziua învierii.

FLOREA  INDRICĂU (13 feb 
1926 -  3 aug. 1998). Decedat la un
an şi jumătate de la decesul soţiei 
sale, a aparţinut familiei Indricău. 
cu tradiţie la începuturile adventis- 
mului în zona dc apus a ţării. A ur
mat. timp de un art. cursurile Insti
tutului Biblic dc la Braşov-Stupini. 
Peutru un timp, a lucrat ca prezhiter 
al bisericii din Socodor (Arad).

IOANA CIUPERCĂ (23 feb 
1923, Brânceni. Teleorman -  16 
feb. 1999). membră a bisericii ad
ventiste din Ţigăneşti. Teleor
man, a fost botezată în anul 1940. 
S-a căsătorit în 1944 cu Gheorghe 
M. Ciupercă, din Ţigăneşti. în că
minul lor s-au născut patru copii, 
Timotei, Lia. Petrică şi Maria, care 
toţi sunt credincioşi adventişti. A 
fost o creştină devotată, evlavi
oasă, rugându-se şi meditând la 
cele de sus, până în ultima clipă. 
După o lungă suferinţă, adoarme 
în Domnul Isus, cu speranţa învie
rii la revenirea Sa.

VASILICHIA MINEA (1 ian.
1908 -  2 ian. 1999), membră a 
comunităţii Bucureşti-Beiu. s-a 
născut într-o familie de oameni 
înstăriţi din apropiere de Călăraşi 
(Ialomiţa). La moartea tragică a 
părinţilor săi, a fost dezmoştenită 
pe nedrept de rude, fiind nevoită 
să-şi reia viaţa de la zero. în anul 
1926 se căsătoreşte cu loan Minea, 
iar patru ani mai târziu a fost 
botezată împreună cu soţul său. de 
către fratele Gheorghişor. în timpul 
marilor privaţiuni şi persecuţii 
religioase 3in anii '40, când soţul 
i-a fost mobilizat, a preluat condu- 
ccrea familiei, dând dovadă dş 
curaj, energie şi putere de muncă 
rar întâlnite. Dumnezeu i-a făcut 
parte de mari bucurii şi binecu
vântări. Astfel, toţi cei şase fii ai săi 
au urmat studii liceale şi universi
tare in ţară si în străinătate, iar 
unica fiică a ocupat, mulţi ani, un 
serviciu în centrul capitalei. A trăit, 
de asemenea, să vadă trei dintre fiii 
săi studiind la Seminarul din 
Braşov-Stupini. la Varşovia şi la 
Collonges, iar unul dintre ei -  
Mihail -  a fost angajat direct în 
lucrarea Domnului, mai întâi în 
Polonia şi apoi continuându-şi 
activitatea la Paris.

PETRICĂ  PANATT (1930. Tronari, 
Buzău -  3 sep. 1998) a fost botezat 
în biserica adventistă în anul 1952. 
în anul 1961 se căsătoreşte cu sora 
Magdalena. Se stabileşte în loca
litatea Vizireni (Buzău), iar din 
1969 la Buzău. Domnul i-a bine
cuvântat cu doi copii. A fost 
membru în comunitatea Buzău- 
Miortţa, din 1969 până în 1992. 
slujind ca prezhiter şi ca diacon. A 
fost nelipsit de la lucrările de 
construcţie ale bisericii Buzău- 
Betel. Din 1992 se stabileşte din 
nou la Vizireni. unde continuă să 
dea un bun exemplu de viaţă creşti
nă între semeni, iar in biserică 
lucrează ca diacon si apoi ca prez- 
biter. A decedat în urma unui acci
dent de circulaţie. în urma sa rămân 
soţia, copiii, trei surori şi doi fraţi.

M EDIOARA BOCIOROAGĂ (14
feb. 1966 -  10 nov. 1998), membră 
a comunităţii Liţa (Teleorman), a
fost singura fiică dintre cei trei co
pii ai familiei. Pe 25 mai 1985 este 
botezată în biserica adventistă. Fi
ind binecuvântată de Dumnezeu cu 
diferite daruri, a lucrat ca secretară 
a Şcolii de Sabat şi ca dirijoare. Du
pă o ciuntă suferinţă, înconjurată 
cu iubire de cei ai familiei, adoar
me cu speranţa mântuirii şi a reve
derii cu cei dragi, pe Noul Pământ.

IO SIF CIORBĂ (8 aug. 1909 -  13 
oct. 1998), din Gherla (Cluj), a fost 
botezat în biserica adventistă 
Bucureşti-Labirint. A slujit ca
prezbiter mulţi ani, în comunităţile 
Geaca (Cluj), Petroşani (Hune
doara), şi a fost colportor, lucrând 
în zona Reghinului, Bistriţei si 
Clujului. Adoarme în Domnul cu 
fericita speranţă a învierii.

LÂZÂR M AGOS (20 iul. 1913 -  6 
ian. 1999), membru al comunităţii 
Miercurea Nirajului (Mureş), a fost 
copilul unei familii modes-e şi a 
rămas orfan de mic. în 1942 a 
încheiat două legâminte: unul cu 
Domnul, prin botez, iar al doilea 
cu soţia lui. Pap Aranka, cu care a 
trăit într-o căsnicie fericită, având 
două fete şi un băiat: Rozalia.
Ilona şi Jânos. în ultimele zile, şi-a 
exprimat dorinţa de a fi cât mai 
repede în ţara aceea în care nu vor 
mai fi boli, dureri şi suferinţe, la 
revenirea Domnului Isus.

M IRELA  LETIŢ1A PRUNARU (21 iun. 1977 -  8 iun. 1998), membră a 
comunităţii Cervenia 2 (Teleorman), este botezată la data de 21 mai 1993. 
Pe 28 iulie 1994 întemeiază un cămin împreună cu tânărul Arapu Daniel 
Adrian, având bucuria ca în familia lor să vină un fiu. Roland Alexandru. în 
ianuarie 1998 se descoperă că suferă de leucemie, boală care i-a cauzat 
decesul. Adoarme cu nădejdea învierii celor neprihăniţi, când îl va revedea 
şi pe micul Roland. de numai 7 luni.
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SFATURI PENTRU MAME
Alăptarea reprezintă o activitate 

benefică pentru mamă:
■  Mamele care alăptează 
sângerează mai puţin imediat după 
naştere.
■  Uterul revine mai rapid şi mai 
bine la dimensiunile normale.
■  Mamele care alăptează revin mai 
uşor şi mai repede la greutatea 
iniţială.
■  Pe termen lung, alăptarea scade 
riscul de cancer ovarian şi mamar.
■  Alăptarea reprezintă mijlocul cel 
mai firesc de creare şi consolidare a 
legăturilor afective dintre mamă şi 
sugar.

N e - a ţ i  î n t r e b a t  ... 
vă răspundem
î. Ce pot face pentru a nu avea 
pielea aşa de uscată?
R. Mai frecventă în lunile de iarnă, 
uscăciunea pielii se poate datora mai 
multor factori. în primul rând, există 
o tendinţă moştenită care se manifes
tă la membrii unor familii. Lipsa 
expunerii la soare, cu posibila 
carenţă consecutivă de vitamină D, 
poate contribui la uscăciunea pielii. 
Spălarea excesivă, mai ales dacă se 
foloseşte săpun sau detergent, înlă
tură grăsimea naturală de la suprafaţa 
pielii, pe care o usucă. Problema 
poate fi, de asemenea, provocată de 
obiceiuri cum sunt fumatul, folosirea 
alcoolului, dar şi a unor medica
mente cum sunt antihistaminicele, 
diureticele şi tranchilizantele, care 
determină eliminarea apei din 
organism. Situaţia se poate ameliora 
cu ajutorul diverselor loţiuni sau 
creme de piele, în special cele care 
conţin Aloe Vera sau lanolină. încer
caţi însă neapărat să depistaţi cauza 
şi apelaţi la ajutor medical atunci 
când este cazul. în felul acesta veţi 
putea evita această problemă, care 
adeseori este însoţită de mâncărime.

Vă încurajăm să ne scrieţi pentru 
a pune întrebări sau a face comen
tarii şi sugestii pe marginea celor 
prezentate în această pagină de 
sănătate.

Dr. G ily lonescu, d irectorul D epar

tam entulu i Sănătate, la Uniune

HIPERTENSIUNE ARTERIALA

1 .

2.

4.

5.
6.
7.
8.

9.

10.

10 schimbări în modul de viaţă 
care pot readuce la normal tensiunea crescută
Consumaţi din belşug fructe, verdeţuri, cereale integrale, precum şi 
cantităţi moderate de nuci şi alune nesărate în fiecare zi, împreună 
cu alte alimente sărace în sodiu.
Evitaţi alimente cum sunt: murăturile, alimentele conservate, 
mezelurile, brânzeturile (cu excepţia brânzei de vaci), produsele tip 
fast-food (Mc. Donald’s) şi orice aliment bogat în sare.
Cumpăraţi pâine fără sare sau, şi mai bine, pregătiţi pâine integrală 
în casă, fără sare.
Evitaţi alimentele sărace în fibre vegetale, cum sunt alimentele din 
carne, produsele lactate, produsele vegetale rafinate (pâine albă, 
sucuri de fructe etc.).
Eliminaţi din dietă băuturile care conţin cafeină (cafea, cola etc.).
Nu adăugaţi sare la mâncare.
Nu puneţi solniţa pe masă!
Asiguraţi-vă că greutatea dv. corporală este cât mai aproape de 
nivelul recomandat pentru înălţimea şi constituţia dv. Cel mai simplu 
mod de a afla aceasta este calcularea indicelui de masă corporală 
(IMC), care nu trebuie să fie mai mare de 25. Acesta se calculează 
după formula: IMC = G (kg)/I (m)2. Dacă aveţi kilograme în plus, 
soluţia este să schimbaţi dieta şi să faceţi mişcare tot restul vieţii, nu 
cure de slăbire (amănunte în numărul viitor).
Adoptaţi un program de mişcare sistematic, care să constea, de 
exemplu, din cel puţin 30 minute de mers pe jos în pas vioi, în aer 
liber, de cel puţin 5 ori pe săptămână.
însuşiţi-vă strategiile de control al stresului. Principiul de bază se 
află în Matei 6,25-34.

Reţeta lunii Drob din legume
• 4 cartofi. 2 morcovi mari, 3 rădăcini 
[pătrunjel, Vi rădăcină ţelină
• 1 cană nucă măcinată
• 2 căni ceapă tocată
• 3 linguri ulei
• 3 linguri apă
• 4 felii pâine înmuiată în lapte
• 6 căţei de usturoi mărunţiţi
• 1 ou (opţional)
• 1 lingură vegeta
• 1 linguriţă sare
• pătrunjel verde tocat
• '/2  linguriţă aromatizant

Se fierbe zarzavatul în puţină apă şi Vi 
linguriţă sare, apoi se dă prin maşina de tocat
came.

Separat se căleşte ceapa în ulei, apă şi puţină 
sare.

Zarzavatul tocat, ceapa, pâinea înmuiată 
şi scursă şi celelalte ingrediente rămase 
se pun la cuptor, într-o tavă unsă, timp de 
aproximativ o oră.

Nr. porţii - 6 Valoare nutritivă/porţie:
Calorii 391

8,8 g (9% din totalul caloriilor) 
21 g (46%)
45,6 g (45%)
31 mg

Proteine 
Grăsimi 
Glucide 

Colesterol 
Fibre vegetale

Notă: Droburile sunt, prin excelenţă, bogate în grăsime. Cel pe care vi-1 recomandăm 
conţine 46% din calorii sub formă de grăsime. Din acest motiv, se recomandă consumarea 
lui cu alte feluri de mâncare sărace în grăsime - de exemplu salate, piure de cartofi etc.

Mulţumim Centrului de sănătate si medicina preventivă Herghelia • Tg. Mureş 
pentru reţeta de mai sus.
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Rosy T e tz

T
i s-a întâmplat asta vreodată? Citeşti o carte foarte bună, şi istorisirea este atât de 
captivantă, încât abia aştepţi să vezi ce se întâmplă mai departe. Atunci auzi acest 
zgomot care te deranjează, de care îţi dai seama, dar nu prea îi dai atenţie. Iar apoi,

^ dintr-o dată tresari şi îţi dai seama că zgomotul care. te deranjează este mama ta şi că ea stă 
şi se uită aspru, de parcă ar întreba: „De ce nu mi-ai răspuns?“

Sau o situaţie ca aceasta? Tatăl tău stă pe scaun în faţa computerului şi îi ceri ceva, dar ştii 
că el nu este atent, pentru că răspunde: „Mmmm“, ceea ce nici pe departe nu este răspunsul 
corect.

Ai încercat vreodată să vorbeşti cu un prieten atunci când e ocupat cu un joc video? îţi 
doresc mult succes!

Numai că, uneori, atunci când oamenii citesc, când sunt ocupaţi cu un joc sau când se uită 
la televizor, aproape ai impresia că ei dispar în ceea ce fac. Nu observă ce se întâmplă în jurul 
lor, în lumea reală. Ei evadează din realitate.

Acest mod de evadare poate crea probleme, aşa cum ai descoperit, fără îndoială. Celorlalţi 
nu le place să fie trataţi cu indiferenţă, în timp ce tu eşti cu gândul în ţara poveştilor. Şi uneori 
oamenii aleg să evadeze în ceea ce văd la televizor sau în lucrul pe care-1 fac la calculator, în 
loc să-şi facă temele sau treburile. Ei încearcă să scape de responsabilitate sau, cel puţin, să o 
evite pentru un timp.

Dar evadarea nu totdeauna este ceva rău. Uneori evadarea este cât se poate de bună, ca 
atunci când un sclav fuge de la stăpân şi ajunge liber. Poate că ai citit unele povestiri 
captivante despre evadări sau eliberări extraordinare -  o scăpare ca prin urechile acului de 
atacul unui rechin, fuga disperată dintr-un lagăr de prizonieri de război sau o evadare reuşită 
datorită unei înţelegeri secrete, înainte de a fi desfiinţată sclavia.

Domnul Isus vorbeşte despre cel mai bun mod de a evada: „Dacă ascultaţi în continuare de 
învăţăturile Mele, sunteţi oameni care, într-adevăr, Mă urmează. Atunci veţi cunoaşte 
adevărul. Şi adevărul vă va face liberi" (Ioan 8,31.32, după o traducere pentru copii).

Liberi de ce? Liberi de păcat. Noi suntem robi ai păcatului (vezi vers. 34). Isus poate să ne 
ajute să scăpăm din robia păcatului. Atunci când II ascultăm, El ne ajută să scăpăm de egoism, 
de minciuni şi de mânie.

Aceasta nu este o evadare din realitate. Este o evadare în realitate. Vei cunoaşte adevărul.
Prin această evadare nu găseşti eliberare de responsabilitate. Descoperi libertatea de a fi 

responsabil. Adevărul te va face liber.
A dven tis t Review, 11 februarie  1999
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După ce aţi închis revista

Sper că aşteptarea prelungită a fost răsplătită după 
ce aţi primit şi citit al doilea număr al anului. Sunt cel 
puţin câteva articole al căror mesaj cred că v-a captivat.

Apelul puternic la echilibru şi la o viaţă de credinţă 
care nu ascunde păcatele unei mâini cu evlavia 
excesivă a celeilalte mâini, din editorialul special, 
scris de fratele Aron Moldovan, merită să fie luat cât 
se poate de în serios. La fel ca şi chemarea din 
articolul „Adevăr sută la sută“, ca să primim adevărul 
cerinţelor lui Dumnezeu faţă de noi nu „puţin aici, puţin 
acolo“, ci ca pe un sistem complet şi viguros.

„Portretul44 sorei Luise Rusu, tânără procuror la 
Arad, atinge o coardă sensibilă în sufletul adventist. 
Cuvinte înaripate din Solii pentru tineret conturau 
un tablou aproape imposibil acum câţiva ani: 
credincioşi consacraţi chemaţi să dea mărturie despre 
Dumnezeu chiar în curţile de judecată! Ce încurajare 
pentru tinerii noştri: credincioşia faţă de Dumnezeu 
plus valoarea intelectuală şi profesională constituie o 
combinaţie imbatabilă. Nu este nici un motiv să ne 
resemnăm cu un rol marginal în societate, atunci când 
Domnul ne cheamă mai sus.

în sfârşit, cred că nu a trecut mult timp până aţi 
descoperit raportul de ultimă oră al Comitetului 
Conferinţei Generale din 1-4 martie. Promptitudinea 
cu care a fost întâmpinată criza, maniera nobilă, dar 
fermă, a tratării fratelui Folkenberg, procesul de 
alegere a noului preşedinte, într-o atmosferă calmă, 
responsabilă, liberă de prejudecăţi, deschisă influenţei 
Duhului Sfânt, constituie un semnal extrem de pozitiv 
pentru biserică.

îmi permiteţi o întrebare: Dacă citiţi Curierul Adventist, 
ce faceţi ca să ajungă şi la cei care nu-1 cunosc 
sau nu-1 citesc?

Adrian Bocăneanu




